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Jaký byl tedy pro tuto firmu rok
2021? A jaké jsou další prognózy? Na
to jsme se zeptali generálního ředitele
VODÁRENSKÉ AKCIOVÉ SPOLEČNOS-
TI, a. s., (VAS) a současně také místo-
předsedy představenstva SOVAK ČR
Ing. Lubomíra Gloce. „S mírným odstu-
pem času mohu říct, že vodaři, a to ne -
jen v naší společnosti, na sebe mohou
být hrdí. Jak ukázala pandemie, jsme
připraveni na krizové situace. Byli jsme
schopni po celou dobu pandemie zajis-
tit, aby lidé nepocítili nějaký nedosta-
tek v oblasti zásobování pitnou vodou
nebo odvádění odpadních vod. Obešli
jsme se bez pomoci státu, který nepo-
važoval za nutné například upřednost -
nit očkování našich zaměstnanců. To
ale hodnotím jako pozitivum, protože
to znamená, že nám stát věří, že vše
zvládneme a že víme, co máme dělat,“
uvedl. 

Přes složité období, které máme za sebou, jste nepochybně na řadu věcí
ve vaší společnosti hrdý. Můžete uvést některé z nich?

Patří sem jak velké projekty, tak i každá menší myšlenka nebo nápad, který
posouvá naši společnost o kus dál. Kdybych měl zmínit některé z větších pro-
jektů, tak je to spolupráce s Jihomoravským krajem, Krajem Vysočina a dalšími
subjekty na projektu Propojování vodárenských soustav Povodí Dyje. Jedná se
o řešení dopadu klimatických změn, které v posledních obdobích zažíváme. Vě-
řím, že pokud se tento projekt podaří zrealizovat, budeme moci lépe garanto-
vat našim odběratelům bezproblémové zásobování pitnou vodou i v době kri-
zových situací, a to s vizí až do roku 2100. 

Jsem také rád za řadu dokončených nebo připravovaných investic ve spo-
lupráci s vlastníky vodárenské infrastruktury, kteří se neustále a velmi dobře
starají o svůj majetek a celkově jej zhodnocují a vylepšují. Společně se dlouho-

„Modernizace oboru 
nestačí, potřebujeme 
i odborníky,“ říká 
Lubomír Gloc, ředitel 
VODÁRENSKÉ AKCIOVÉ
SPOLEČNOSTI, a. s.
Iva Librová

VODÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a. s., je jednou z největších vo-
dohospodářských firem, jež působí na jihu Moravy a v Kraji Vysočina.
Stejně jako management ostatních firem i její vedení má za sebou
velmi neobvyklé roky. Ovlivnila je nejen pandemie covid-19, ale také
celá řada dalších nečekaných okolností, klimatických změn a v nepo-
slední řadě i válečný konflikt odehrávající se nedaleko našich hranic.
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době snažíme o celkovou udržitelnost a o to, aby infrastruktura
byla neustále obnovována a byla tak v co nejlepším pořádku
připravena i do let budoucích.

Vážím si také toho, že se nám v posledních letech daří mo-
dernizovat firmu, ať už v rámci nových služeb pro naše zákazní-
ky, nebo v rámci interních systémů vedoucích k efektivnějšímu
provozování vodovodů a kanalizací, případně dalších služeb. Již
několik let se nám daří informovat zákazníky o haváriích a po-
ruchách na síti prostřednictvím krátkých textových zpráv, mo-
dernizujeme platební metody, připravili jsme novou aplikaci pro
objednávání našich služeb, nový vyjadřovací portál a podobně.
Je vidět, že chytré technologie si našly svoje pevné místo ve
vodním hospodářství. 

Složité období vyvolalo také solidaritu mezi lidmi, snahu
pomáhat potřebným. Zapojila se do těchto aktivit i vaše spo-
lečnost?

Pro naši společnost zapojení do těchto aktivit není ničím no-
vým. Dlouhodobě se věnujeme společenské odpovědnosti ve všech
oblastech, od pomoci potřebným v regionech, kde podnikáme,
za tyto aktivity jsme byli oceněni i Národní cenou za společen-
skou odpovědnost. Poslední roky nás vedly k tomu, že jsme jen
museli více zvažovat, kde je naše podpora potřebná. Proto jsme
třeba hned v prvopočátku pandemie pomáhali městům a obcím
se zajištěním hygienických pomůcek, pomoc ve větší míře smě-
řovala taktéž do nemocnic a do sociálních služeb. Důležité je zmí-
nit, že tyto aktivity nejsou financovány z plateb za vodné a stoč-
né, ale z ostatních činností, kterým se naše společnost věnuje.

Vaše vodárenská společnost je také velkým zaměstnavate-
lem, má přes tisíc zaměstnanců. Řešíte problémy s jejich od-
chody, nebo se vám je daří udržet?

Vnímám, že vodárenství je specifický obor, kde je obecně men-
ší fluktuace. Přesto se zaměstnanecké politice věnujeme, snaží-
me se každoročně i v rámci vyjednávání s odboráři o kolektivní
smlouvě cíleně vylepšovat zaměstnanecké benefity a velmi cit-
livě přistupujeme i ke mzdovým otázkám. Za velmi důležitou
část péče o zaměstnance považuji zejména jejich odborný růst.

Proto momentálně ve firmě probíhá vzdělávání zaměstnanců s ná-
zvem VAS a lidé – společný rozvoj za podpory Operačního pro-
gramu Zaměstnanost. Připravujeme také již třetí běh Akademie
VAS, což je firemní projekt věnující se rozvoji mladých a per-
spektivních pracovníků. 

Co jsou nejpalčivější problémy vodárenství? Na co je tře-
ba se zaměřit?

Nejvážnějším problémem, který ve vodárenství osobně vní-
mám, je nedostatek finančních prostředků. Na vlastníky i pro -
vozovatele jsou kladeny stále větší požadavky na obnovu vodá-
renské infrastruktury, na její rozšiřování, na nové technologie,
zpřísňují se limity jak v oblasti pitné vody, tak v oblasti odpad-
ních vod. Do toho jsou pro nás nastavována nová pravidla sou-
visející s Green Deal, tedy Zelenou dohodou pro Evropu. Na to
vše bychom měli mít peníze, ale nebude jednoduché je zajistit.
Cesta se v tomto případě bude hledat složitě a nevyhneme se
ani postupnému zvyšování cen. Nemůžeme totiž spoléhat ani na
dotace, jejichž objem postupně klesá. 

Jakým směrem by se mělo vodárenství ubírat do budouc-
nosti?

Velký potenciál vidím právě v modernizaci oboru, v co nej-
větším využívání nejnovějších technologií, ale také v nalezení
rovnováhy mezi technikou a lidským potenciálem. Bez schop-
ných odborníků, bez hledání nových možností, k nimž podle mě
patří chytré technologie, automatizace nebo robotizace systé-
mů, postupů, procesů a technologií, vodárenství nemůže být.
K tomu všemu je třeba přičíst i informatickou kontrolu a bez-
pečnost dat, které jsou nezbytné pro všechny naše pracovní po-
stupy. Měli bychom se tedy především snažit obor co nejvíce
zviditelnit tak, aby zejména mladí lidé pochopili jeho důležitost
a našli jsme pak mezi nimi naše budoucí nástupce. 

Mgr. Iva Librová, MBA
vedoucí marketingu a komunikace
VODÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a. s.

www.hawle.cz
Sledujte nás na našich sociáních sítích:

KLAPKY
Dvojitě excentrické uzavírací 

a zpětné klapky
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S tím souvisí výstavba či rekonstrukce úpraven vody, zkapa-
citnění vodovodních řadů pro větší množství obyvatel, ale i vy-
budování nové splaškové kanalizace, včetně stavby čistírny od-
padních vod přímo v obci, popř. intenzifikace stávajících ČOV.
Tyto stavební akce jsou velmi nákladné, a proto je velkou sna-
hou vlastníka infrastruktury a provozovatele i obcí maximálně
využívat vypsaných dotačních výzev z Operačního programu Ži-
votní prostředí (OPŽP).

V současné době jsou již převážně ukončeny stavby, které
byly schváleny v rámci 42. a 43., resp. 71. a 72. výzvy z OPŽP
zaměřené na výstavbu, rekonstrukci kanalizací a ČOV a na vý-
stavbu, rekonstrukci a intenzifikaci ÚV, zdrojů pitné vody a vo-
dovodních přivaděčů. V rámci 42. výzvy (kanalizace) se jedná
o výstavbu kanalizací a ČOV v obcích Trnové Pole a Chvalatice.
V rámci 43. výzvy (vodovody) se pak jedná o stavbu rekonstruk-
ce ÚV Loděnice a dále dvě největší stavby rekonstrukcí vodovo-
dů a ÚV na Znojemsku, projekt Zajištění kvality pitné vody pro
skupinový vodovod Damnice a skupinový vodovod Božice.
V rámci 71. výzvy (kanalizace) se pak jedná o výstavbu nové ka-
nalizace a ČOV v obci Troskotovice, a dále o rekonstrukci a in-
tenzifikaci ČOV v obcích Vranov nad Dyjí, Citonice a Hodonice.

Celkové náklady všech shora uvedených staveb byly ve výši
cca 539 mil. Kč bez DPH, přičemž z OPŽP byly poskytnuty do-
tace cca 286 mil. Kč.

Stavby, jejichž investorem byl Svazek:
• Kanalizace a ČOV Trnové Pole – stavba, která byla zahájena

již v listopadu 2018, zahrnovala výstavbu splaškové kanalizace
v celkové délce cca 1 500 m a vybudování ČOV pro 200 EO
s celkovými investičními náklady 25,975 mil. Kč bez DPH.
Stavba byla ukončena v listopadu 2019 a následně uvedena
do 12měsíčního zkušebního provozu, jenž byl ukončen kolau-
dací.

• Kanalizace a ČOV Chvalatice – jedná se o výstavbu splaškové
kanalizace v celkové délce cca 2 900 m, včetně vybudování
ČOV pro 200 EO. Stavba byla zahájena v dubnu 2019 a ukon-
čena v červnu 2020 s následným zahájením 12měsíčního zku-
šebního provozu ukončeného kolaudací. Celkové náklady na
stavbu činily 30,936 mil. Kč bez DPH. 

• Rekonstrukce ÚV Loděnice – stavba byla zahájena v říjnu 2018,
zahrnovala rekonstrukci ÚV Loděnice a vybudování nového
vrtu. Celkové náklady stavby činily 25,226 mil. Kč bez DPH.
Stavba byla ukončena v listopadu 2019 a následně uvedena
do zkušebního provozu, jenž byl ukončen kolaudací.

• SV Božice – zkapacitnění vodovodu – stavba byla zahájena
v srpnu 2019, zahrnovala rekonstrukci a zkapacitnění úpravny
vody Božice na 17 l/s, včetně výstavby nového vrtu, vybudo-

vání dvou nových věžových vodojemů v Božicích a Šanově a vý-
stavbu nových výtlačných vodovodních řadů v celkové délce
cca 3 700 m s celkovými náklady ve výši 98,59 mil. Kč bez
DPH. Stavba byla ukončena v únoru 2021 s následnou kolau-
dací vodovodních řadů a uvedením úpravny vody do 12měsíč-
ního zkušebního provozu.

• SV Damnice – zajištění kvality pitné vody – II. etapa – stavba
byla zahájena v září 2019 a zahrnovala rekonstrukci a zka -
pacitnění úpravny vody Oleksovice na 6 l/s, včetně výstavby
nového vrtu, vybudování nových vodojemů v Dolenicích, Bohu-
ticích a Miroslavských Knínicích a dále rekonstrukci a výstavbu
nových vodovodních řadů v celkové délce cca 19 300 m s cel-
kovými náklady ve výši 157,287 mil. Kč bez DPH. Stavba byla
ukončena v květnu 2021 s následnou kolaudací vodovodních
řadů a uvedením úpravny vody do zkušebního provozu.

• Rekonstrukce a intenzifikace ČOV Vranov nad Dyjí – stav čis-
tírny, která byla provozována od roku 1995, vyžadoval neod-
kladnou rekonstrukci všech stávajících objektů od vstupní
čerpací stanice až po výústní objekt výtoku vyčištěných odpad-
ních vod do řeky Dyje. S ohledem na budoucí rozvoj městyse
byla ČOV současně intenzifikována na 1 800 EO. Stavba, jejíž
investiční náklady byly ve výši 48,394 mil. Kč bez DPH, byla
zahájena v dubnu 2020 s dokončením v červnu 2021 a násled-
ným zahájením zkušebního provozu.

• Rekonstrukce a intenzifikace ČOV Citonice – kapacita pů-
vodní ČOV byla 600 EO a technický stav stavebních objektů
čistírny a plánované budoucí napojení nové kanalizace z obce
Bezkov vyžadovalo neodkladnou rekonstrukci a intenzifikaci
všech objektů. Kapacita aktivačních nádrží po provedené in-
tenzifikaci ČOV dle platné legislativy odpovídá bilanční kapa-
citě 1 081 EO, maximální týdenní kapacita je 1 350 EO. Stavba,
jejíž investiční náklady byly ve výši 30,954 mil. Kč bez DPH,
byla zahájena v červenci 2020 s dokončením v listopadu 2021
a následným zahájením zkušebního provozu.

• Kanalizace a ČOV Troskotovice – jedná se o výstavbu nové
splaškové kanalizace v celkové délce cca 6 030 m, včetně vy-
budování ČOV pro 900 EO. Stavba, jejíž celkové náklady činí
90,776 mil. Kč bez DPH, byla zajištěna se spolufinancováním
městyse Troskotovice. Byla zahájena v srpnu 2020 s předpo-
kládaným dokončením v červnu 2022. 

Stavba, jejímž investorem je Svazek obcí Tasovice
a Hodonice:
• Rekonstrukce a intenzifikace ČOV Hodonice – stávající kapa-

cita ČOV byla 3 000 EO a byla uvedena do provozu v roce
2006. ČOV je mechanicko-biologická, s nízkozatěžovaným bio-
logickým stupněm s odstraňováním dusíku nitrifikací a deni-
trifikací a s odstraňováním fosforu simultánním srážením.

Dotace z Operačního programu Životní 
prostředí na Znojemsku v letech 2018–2022
Jiří Žižka

Rozvoj obcí, nárůst počtu obyvatel a jejich požadavky na vylepšení životních podmínek. To jsou jen některé z dů-
vodů, které neustále nutí Zájmové sdružení obcí VODOVODY A KANALIZACE ZNOJEMSKO (dále jen Svazek) společně
s provozovatelem VODÁRENSKOU AKCIOVOU SPOLEČNOSTÍ, a. s., divize Znojmo, zamyslet se nad zlepšováním zá-
sobování obyvatelstva pitnou vodou a vyřešením likvidace splaškových odpadních vod v členských obcích Svazku.

Sovak 0622  13.06.22  18:47  Stránka 3



časopis Sovak č. 6/2022strana 4/164

Z hlediska rozvoje obcí Hodonice, Tasovice a Krhovice, které jsou
na tuto ČOV napojeny, byla nutná intenzifikace ČOV na 5 000 EO.
Zahrnovala rekonstrukci hrubého předčištění a přístavbu třetí
biologické linky (aktivační nádrž, dosazovací nádrž a kalojem).
Stavba, jejíž investiční náklady byly ve výši 36,53 mil. Kč bez
DPH, byla zahájena v březnu 2020 s dokončením v srpnu
2021 a následným zahájením zkušebního provozu.

Na všech výše uvedených stavbách zajišťovala technický do-
zor investora VODÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a. s., divize
Znojmo, která se rovněž podílela na přípravě projektové doku-
mentace a vyřízení územních rozhodnutí i stavebních povolení.

Ing. Jiří Žižka
VODÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a. s., divize Znojmo

Tabulka: Přehled investorů, investičních nákladů, dotací OPŽP a termínů zahájení a ukončení staveb, jejichž investorem bylo Zájmové sdružení obcí VODOVODY
A KANALIZACE ZNOJEMSKO (dále jen Svazek)

Název akce Investor Investiční náklady Dotace OPŽP Termín zahájení 
stavby bez DPH a ukončení stavby

OPŽP – 42. výzva – priorita 1.1 – kanalizace a ČOV

kanalizace a ČOV Trnové Pole Svazek 25 975 533 13 347 519 11/2018–11/2019
+ obec Trnové Pole

kanalizace a ČOV Chvalatice Svazek 30 936 243 15 392 440 04/2019–06/2020
+ obec Chvalatice

celkem 1.1 56 911 776 28 739 959

OPŽP – 43. výzva – priorita 1.2 – vodovody

ÚV Loděnice – rekonstrukce Svazek 25 226 084 15 360 050 10/2018–11/2019

SV Božice – zkapacitnění vodovodu Svazek 98 597 363 55 454 395 08/2019–06/2021

SV Damnice – projekt Zajištění kvality pitné vody – II.etapa Svazek 157 287 370 98 545 986 09/2019–05/2021

celkem 1.2 281 110 817 169 360 431

celkem 1.1 a 1.2 338 022 593 198 100 390

OPŽP – 71. výzva – priorita 1.1 – kanalizace a ČOV

kanalizace a ČOV Troskotovice Svazek 90 776 451 47 448 513 08/2020–06/2022
+ obec Troskotovice

ČOV Vranov/Dyjí – intenzifikace Svazek 48 394 545 16 524 703 03/2020–06/2021

ČOV Citonice – intenzifikace Svazek 30 954 508 12 145 937 07/2020–11/2021

celkem Svazek 170 125 504 76 119 153

ČOV Hodonice – intenzifikace Svazek Hodonice 36 536 747 16 118 848 03/2020–08/2021
a Tasovice

celkem 71. výzva 201 080 012 88 265 090

aktivní uhlí, aktivní koks, antracit
PVD, filtrační materiály

www.mivalt.cz

Efektivní zařízení
pro odvodnění
municipálních

i průmyslových kalů
FILTRAČNÍ MATERIÁLY

FILTER MATERIALS
FILTERMATERIALIEN

www.filtrilo.com
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Aplikace Ester ušetří čas klientům 
i zaměstnancům VAS
Michaela Fialová

Nápad na vývoj aplikace, která umožňuje objednávání externích služeb, vzešel z firemní akademie. Usnadní napří-
klad objednávání vývozu jímek pro zákazníky nebo organizaci externích objednávek.

V rámci celo firemního projektu Onli-
ne objednávání externích služeb se VO-
DÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a. s.,
věnuje vývoji nové aplikace Ester. První
myšlenka na vznik tohoto softwaru přišla
v rámci Akademie VAS, kde byly pojme-
novány přínosy, kterých by mělo být po
nasazení aplikace do používání dosaženo:
usnadnění objednávání vývozu jímek pro
zákazníky, efektivní a automatizovaný
proces pro časovou organizaci externích
objednávek, úspora času našich zaměst-
nanců a implementace moderních techno-
logií s možností dalšího rozšíření. Nápad
byl rozpracován a v srpnu 2020 dostala
realizace projektu zelenou od vedení spo-
lečnosti. V rámci projektu Online objed-
návání externích služeb bude vyvinuta
aplikace pro objednávání vývozů odpad-
ních vod, dovozu pitných vod cisternou
a objednávání laboratorních služeb. Apli-
kace je stavěna tak, aby postupně mohly
být přidány další moduly – další služby,
které přes aplikaci půjde objednávat. 

Divize Znojmo Ester v září 2021 nasa-
dila do pilotního a posléze do ostrého pro-
vozu. Dispečeři přijímají objednávky od kli-
entů na službu vývoz odpadních vod,
které zadávají do časových oken v kalen-
dáři Ester. Tyto objednávky následně pu-

tují k přijetí vedoucímu dopravy a dílen.
Ten přijaté objednávky potvrdí a tímto
potvrzením odešle zákazníkovi notifikaci
(upozornění e-mailem nebo SMS zprávou)
s orientačním časem, ve kterém se výkon
bude provádět. Zakázkami od zákazníků
nebo interními potřebami na odvoz fekál-
ních vod a kalů z malých čistíren je po-
stupně zaplněn celý denní plán fekálních
vozů. 

Vedoucí den předem denní plán uzav-
ře a tím odesílá podklady řidičům do mo-
bilní aplikace. V mobilní aplikaci má řidič
svůj kompletní denní harmonogram (při-
bližně 6 zakázek), který v daný den ob-
slouží, a to včetně adresy a kontaktů na
zákazníka. Řidič se tak může na každou
zakázku jednoduše nechat navigovat, kli-
entovi může zavolat nebo zaslat rychlou
předpřipravenou SMS. Na místě výkonu
pak zapíše do aplikace vyčerpané množ-
ství odpadních vod, ujeté kilometry a ne-
chá zákazníka stvrdit výkon jeho podpi-
sem přímo v aplikaci. Tímto řešením jsou
zcela odstraněny papírové dokumenty. Po
podpisu zákazníkem se zakázka uzavře,
hodnoty zadané řidičem se doplní do za-
kázkového listu a do záznamu o provozu
vozidla a účetní je ihned může použít jako
podklad pro fakturaci. 

Zároveň s aplikací pro řidiče je vyvíje-
na klientská část aplikace, kde se zákazní-
kům po registraci zobrazí kalendář s vol -
nými časovými okny, ve kterých mohou
vývoz jímky objednat. Protože máme
u každého zákazníka podrobné paramet-
ry o příjezdové cestě a velikosti jímky, na-
bídnou se mu pro objednání v kalendáři
pouze taková pole, ve kterých můžeme
zakázku provést vhodným autem. Každý
zákazník tedy ve stejný čas může vidět ji-
nou obsazenost v kalendáři, právě v závi-
slosti na jeho konkrétních parametrech.

Do konce června 2022 do ostrého
provozu naskočí divize Brno-venkov
a Žďár nad Sázavou, později i divize Tře-Plánovací kalendář v aplikaci Ester

Přehled denních zakázek v mobilní apli-
kaci z pohledu řidiče
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bíč, Jihlava a Boskovice. Pracuje se i na možnosti objednání la-
boratorních služeb. Tento modul bude napojen přímo do systé-
mu LabSys (aplikace, ve které jsou evidovány všechny vzorky,
které prochází laboratořemi VAS) a potřebné parametry získané
od zákazníka se z Ester do LabSysu přenesou. Souběžně s mo-
dulem pro vývoz odpadních vod byl vyvíjen i modul pro dovoz
pitné vody. Už nyní je možné cisternu s vodou objednávat přes
aplikaci.

V květnu 2022 započala také jednání s dodavatelem účetní-
ho systému, který zajistí propojení Ester s SW Navision. Do bu-
doucna nebude účetní získávat podklady k fakturaci z Ester, ale
Ester zašle podklady přímo do Navisionu, kde bude připravena
faktura. Účetní nebude fakturu muset vytvářet, ale pouze ji zkon-
troluje, v případě potřeby zedituje a zaúčtuje. Ester bude předá -
vat data také dalšímu z firemních SW – provozně informačnímu
systému PIS, který nyní sdružuje veškerá provozní data o pitných
i odpadních vodách, energiích, průtocích, provozních objektech
apod. PIS bude konkrétně přebírat informace o zvláštních odpad-
ních vodách – množství, přebírající ČOV, kvalita odpadních vod.

Ester bude jistě zajímavá i pro zákazníky. V klientské zóně
zákazník zvládne nejen objednat externí službu, ale uvidí i svoji
kompletní historii objednávek, včetně smlouvy a faktur. Jakmile
dojde k propojení mezi Ester a SW Navision, bude zde možnost
rychlé platby pomocí kreditní karty přes GoPay bránu.

Zda bylo dosaženo všech očekávaných přínosů z projektu,
bude vyhodnoceno rok po jeho dokončení. Už nyní ovšem vi -
díme časovou úsporu pro dispečery přijímající zakázky, pro ve-
doucího plánujícího denní harmonogram řidičů i pro řidiče sa-
motné, kterým odpadlo ruční zapisování časů jejich pracovního
výkonu do různých evidencí. Velký přínos pozorujeme i v bez-
papírovém řešení. Podklady mezi všemi uživateli se předávají
elektronicky, není potřeba je tisknout a ani předávat osobně. 

Ester je navržena a připravována modulárně, má ambice stát
se potřebným a užitečným nástrojem pro interní uživatele i pro
zákazníky.

Ing. Michaela Fialová
VODÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a. s., divize Znojmo

Sweco Hydroprojekt a. s.

www.sweco.cz

Konzultační a projektové služby

• vodárenství
• kanalizace a čištění 
 odpadních vod
• hydrotechnika 
 a hydroenergetika
• odpadové hospodářství
• rekultivace a krajinné 
 inženýrství
• ekologické inženýrství
• hydroinformatika
• dopravní stavby
• geotechnika

Fotografie z druhé poloviny 60. let

www.ftwo.cz
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Nyní byl systém WAGA MULTI/JOINT® rozšířen o pět dal-
ších velikostí, námi označovaných jako Big 5. Představujeme
vám novou Big 5; multitoleranční opravárenské tvarovky pro
inženýrské sítě v dimenzích od DN 625 do DN 825.

Zvyšuje laťku
Při navrhování nové Big 5 jsme brali zřetel na požadavky zá-

kazníků z celého světa. Výsledkem je pět nových rozměrů tva-
rovek; DN 625, DN 675, DN 700, DN 800 a DN 825. Různé typy
od (redukovaných) spojek po (redukované) přírubové adaptéry.
Tyto nové spojky jsou vybaveny šrouby z nerezové oceli A4
s povlakem Lubo. Díky tomu jsou nové Big 5 vhodné pro insta-
laci do vaší vodovodní sítě bez ohledu na to, jak těžká nebo ná-
ročná situace je.

Vaše výhody
Pro jednodušší manipulaci je každá tvarovka vybavena zve-

dacím okem. Před instalací není nutná jakákoli úprava tvarovky.
Nasuňte tvarovku na trubku, vyjměte dřevěné distanční podlož-
ky – které umožňují snadné nasunutí na trubku – a utáhněte ma-
tice. Váš MULTI/JOINT® lze nainstalovat do 10 minut. Systém
zákusných nerezových plíšků dokáže tvarovku zajistit v tahu až
do tlaku 10 bar. S předpokládanou životností 50 let je nová
Big 5 vaším efektivním a dlouhodobým řešením.

Větší a lepší
Tvarovky MULTI/JOINT® jsou nejen větší, ale také výkon-

nější! Patentovaný zákusný a těsnicí systém je speciálně navr-
žen pro nové dimenze. Garantuje, že MULTI/JOINT® i nadále
spojí vaše potrubní systémy tak, jak jste zvyklí. Na velikosti ne-
záleží. Stejně jako všechny naše tvarovky MULTI/JOINT® byly
nové dimenze důkladně testovány a mají všechny příslušné cer-
tifikace. To zajišťuje bezpečnost a samozřejmě „klid v duši“.

Řada MULTI/JOINT® 3000 Plus od GF Waga je známá mno-
ha výhodami. Například nominální úhel vyosení 8° na hrdlo
(celkem tedy 16°), který pomáhá vzájemně spojovat trubky
z různých materiálů, a to i v náročných podmínkách na stavbě,
i když konce trubek nejsou v ose. Všechny naše tvarovky splňují
zásadu „jedna velikost spojí vše“ a jsou
vhodné pro všechny materiály potrubí.

MULTI/JOINT® 3000 Plus lze opako-
vaně použít. Lze jej nainstalovat rychle,
bezpečně a jednoduše. Všechny tyto
výhody využívají technici, projektanti, in-
stalační firmy a další zákazníci nejlepším
možným způsobem již mnoho let. Naším
cílem bylo navrhnout nové velikosti způsobem, který by přiná-
šel všechny tyto výhody, aniž by to bylo na úkor kvality. A do-
kázali jsme to.

     ORIGINÁL JE JEN JEDEN!
(komerční článek)

WAGA MULTI/JOINT® ještě větší – nové 
dimenze DN 625 až DN 825

Již před více než třiceti lety byly na trh uvedeny litinové opravárenské tvarovky WAGA
MULTI/JOINT® určené pro rozvody vody a plynu.

dodává 
a instaluje:

• komunální čistírny odpadních vod 
• průmyslové čistírny odpadních vod 
• dekontaminační jednotky 

• geologické průzkumy
• sanace podzemních vod a zemin

www.ekosystem.cz

Sleva pro členy SOVAK ČR u vizitkové inzerce:
barevná vizitka za cenu černobílé
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Projekt: DIN Forsyning, Dánsko
Společnost DIN Forsyning patří v Dánsku k velkým dodava-

telům pitné vody. S využitím nové technologie linkIQ® od firmy
Kamstrup má nyní tento dodavatel přesný přehled o stavu pro-
vozované vodárenské sítě. Kromě toho společnost výrazně sní-
žila nutné investice do potřebné infrastruktury. Nový systém je
výkonný, efektivní a snižuje počet přídavných antén až o 70 %
v porovnání s běžnou sítí založenou na standardu wireless
M-Bus. Samozřejmě tím není dotčena kvalita přenosu dat. 

Je polovina roku 2019 a společnost DIN Forsyning právě
čeká investice do optimalizace systému odečtu měřidel. DIN
Forsyning provozuje vodárenskou síť v Dánském městě Esbjerg
a jeho okolí. Klíčová otázka je, jak přesně měřit spotřebu a jak
efektivně odečítat a dále zpracovávat získaná data. Navíc v tak
různorodých oblastech, jakými jsou městská zástavba, reziden -
ční čtvrti na předměstích a rozsáhlé venkovské oblasti v okolí.
Řešení nabídla společnost Kamstrup, která uvedla na trh novou
bezdrátovou sběrnici linkIQ®. „Bylo naší ambicí, abychom měli
k dispozici všechna data online,“ vysvětluje provozní ředitel
společnosti Keld Jensen. „Máme rozsáhlou a nehomogenní síť,
a proto jsme hledali řešení, které bude dostatečně výkonné
a spolehlivé,“ pokračuje dále Jensen. 

Výhody pro společnost Din Forsyning plynoucí z používání
systému linkIQ®:
• snížení počtu instalovaných antén až o 70 % v porovnání s kon-

venčními systémy,
• odečet měřidel i v obtížných instalačních podmínkách nebo na

velkou vzdálenost,
• spolehlivé rádiové pokrytí do vzdálenosti až 7 km od instalo-

vaného vodoměru,
• přesné měření spotřeb, zabezpečený přenos a zpracování dat.

Samotné instalaci předcházela řada testů jak v laborator-
ních podmínkách, tak i v několika desítkách referenčních insta-
lací. „Měli jsme velká očekávání zejména ohledně výkonu. Stá-
vající měřidla, umístěná třeba ve studních nebo hluboko
v šachtách, technických místnostech nebo ve sklepích, potřebu-
jeme odečítat, aniž bychom museli instalovat další antény či
opakovače,“ říká dále Keld Jensen.

Test v terénu probíhal dva měsíce a zahrnoval desítky insta-
lovaných měřidel na mnoha různých místech. Snahou bylo pro-
věřit nejen celkový výkon sítě, ale i spolehlivost přenosu dat.
Jedním z výsledků bylo i zjištění, že data lze spolehlivě přenášet
až na vzdálenost 7 km od měřidla.

Podle Kelda Jensena výsledky testu v terénu předčily veške-
rá očekávání. „Byl jsem překvapen – vlastně velmi překvapen.
Měli jsme měřidla v instalacích, ve kterých jsme prakticky ne-
byli schopni odečíst data při průjezdu, a to ani s kvalitními a vý-
konnými anténami instalovanými na vozech. Dalším příkladem
je instalace v suterénu nemocnice v Esbjergu, kde byl problém
s odečty i v sítích typu Mesh. Vše nakonec spolehlivě vyřešil
právě nový online systém linkIQ® od Kamstrupu“ popisuje dále. 

Naším motorem je efektivita
Není to poprvé, co je DIN Forsyning mezi prvními, kteří

zkouší něco nového. Za řadu let prošla společnost postupným
vývojem: od ručního odečtu za použití tisíců ručně psaných vý-
kazů přes odečet drive-by, aby se následně rozhodla pro on-line
řešení. Díky tomu dnes využívá získaná data naplno a s veške-
rými výhodami, které nová technologie nabízí, což oceňují i od-
běratelé. 

„Snažíme se zodpovědně spravovat naši síť nejlepším mož -
ným způsobem. Proto se vždy pokoušíme zjistit, zda dnes může-
me investovat do něčeho, co nám v průběhu několika let naše
investice vrátí a ušetří i další provozní náklady,“ konstatuje Keld
Jensen.

Podle něj projekt linkIQ® ukázal důležitost volby správného
partnera, zvláště když se pouštíte do něčeho úplně nového. „Na-
še spolupráce se společností Kamstrup byla excelentní. Dodava-
tel naplnil všechna naše očekávání,“ dodal.

Společnost DIN Forsyning má s on-line řešením další velké
plány, které chce do budoucna realizovat. „Chceme se podívat,
jak můžeme využít tato data k zabezpečení chodu naší sítě, jak
efektivně monitorovat ztráty a úniky a jak poskytovat lepší služ-
by našim zákazníkům. Možností je prostě celá řada,“ uzavírá
Keld Jensen.

Pár slov o řešení
Společnost Kamstrup navrhla systém linkIQ® pro účely za-

jištění bezdrátové komunikace prostřednictvím pevné rádiové
sítě, která se používá pro dálkový odečet inteligentních vodo-
měrů a dalších měřidel energií. Systém LinkIQ® byl navržen s cí-
lem vytvořit robustní datovou síť s velkým dosahem, která do-
káže přenášet velké množství dat a zároveň být energeticky
úsporná.

Dánská společnost Kamstrup je předním světovým dodava-
telem v oblasti inteligentních řešení pro měření energií a působí
ve více než 60 zemích světa. Pro více informací o jejích produk-
tech či pro pomoc s jejich objednáním je vám k dispozici i za-
stoupení Kamstrup v České republice.

(komerční článek)

Moderní a spolehlivé řešení pro dálkové 
on-line odečty, to je linkIQ

Dálkové odečítání přesných vodoměrů má mnoho výhod, ať již ekonomických, tech-
nologických či časových. Zajímavé on-line řešení nabízí lídr v oblasti SMART vodo-
měrů, společnost Kamstrup A/S.
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Solární sušárna odvodněných čistírenských
kalů na ČOV Mariánské Lázně 
Tomáš Chvojka, Miroslav Kos

Odvodněné kaly produkované a svážené na ČOV Mariánské Lázně jsou od května 2022 ekologicky sušeny pomocí
první provozní solární sušárny čistírenských kalů v ČR. Investorem je společnost CHEVAK Cheb, a. s., zhotovitelem
společnost SMP CZ, a. s.

Příprava projektu
Projekt byl investorem připraven pro realizaci zadáním typu

Design – Build, který je pro tento typ projektů se specifickým
technologickým zařízením vhodný. V červnu 2020 byla zve -
řejněna výzva k podání nabídky pod názvem Dovybavení kalové
koncovky ČOV Mariánské Lázně. Nabídky byly předloženy
v červenci 2020 a v září 2020 byla na základě vyhodnocení
soutěže vítězem vyhlášena společnost SMP CZ, a. s. Dne 6. 11.
2020 byl vydán pokyn k zahájení projekčních prací. Dokumen-
tace pro stavební povolení byla vypracována v období
11/2020–01/2021, stavební povolení bylo vydáno 10. 5. 2021.
V době stavebního řízení se současně pracovalo na realizační
dokumentaci, v červnu 2021 byly zahájeny práce na založení
stavby. Realizační dokumentace byla investorem schválena v čer-
venci 2021 a ihned byly zahájeny stavební práce. Je třeba zdů-
raznit, že jak příprava projektu, tak i realizační fáze byly vý-
znamně ovlivněny epidemickou situací a jí vyvolaným prudkým
růstem cen stavebních materiálů a jejich nedostatkem v období
realizace stavby (především oceli v průběhu roku 2021).

Princip solární sušárny kalů
Solární sušárna je ventilovaný skleník, který je primárně vy-

hříván slunečním zářením, nicméně může být použit i externí
zdroj tepla přiváděného do solární sušárny, pak se jedná o tzv.
hybridní solární sušárnu (s přívodem externího tepla). Solární
sušárna pracuje s řízeným využitím slunečního záření, které
ohřívá vzduch až na teplotu 50 °C. Většina sluneční energie
však není využita pro ohřev vzduchu, ale jako entalpie odpa -
řování. Vzduch ve skleníku je současně vyhříván slunečním zá-

řením a ochlazován odpařováním vody, oba procesy jsou v rov-
nováze. Principem solárního sušení je předávání vlhkosti ze su-
šeného kalu do vstupujícího vzduchu, vzduch vystupující ze so-
lární sušárny má zvýšenou relativní vlhkost oproti vzduchu
vstupujícímu. Sušení probíhá i během chladného, ale slunečné-
ho zimního dne.

Základem provozu solární sušárny je efektivní systém větrá-
ní a prohrábky kalu. Aby solární sušárna účinně fungovala a pro-
dukovala požadované výsledky, musí být zajištěny tyto její vlast-
nosti:
• Podstatou funkce solární sušárny je odvětrávání odpařené vlh-

kosti (vody) z kalu. Odvod vlhkosti je zabezpečen velmi inten-
zivním provětráváním celé solární haly přirozeným „komínovým
tahem“, který je vyvoláván rozdílem teplot uvnitř a vně haly.
Proudění vzniká přívodem vzduchu s nižší relativní vlhkostí
a teplotou nad sušený kal, oteplený vzduch je odváděn na
vrcholu solární sušárny. Toto je řešení použité pro solární su-
šárnu Mariánské Lázně, nicméně existují i jiné systémy větrání
solární sušárny. Variantou je např. systém, kdy čerstvý vzduch
vstupuje do solární sušárny z jednoho čela (v místě vstupu od-
vodněného kalu do haly sušárny) a na druhé straně jsou v čele
haly instalovány odsávací ventilátory, které odvádějí vlhký
vzduch ze solární sušárny.

• Pokud je teplotní rozdíl mezi vzduchem mimo sušárnu a uvnitř
sušárny minimální, řídicí systém uzavře halu (uzavírá se střešní
klapka) a celá solární hala je dočasně uzavřena. Obdobně řídicí
systém zasahuje, pokud se zvýší vnější relativní vlhkost (např.
za deště), v takovém případě uzavírá střešní klapku, aby nebyl
nasáván vzduch o vyšší relativní vlhkosti, než je uvnitř solární
haly. 

Obr. 1: Umístění a staveniště solární sušárny Mariánské Lázně
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• Intenzivní větrání haly podporuje systém procesních ventilá-
torů, které zabezpečují intenzivní cirkulaci vzduchu uvnitř haly
a urychlují odpařování vody ze sušeného kalu.

• Vrstva sušeného kalu musí být udržována v aerobních podmín-
kách, což zabezpečuje prohrabávací zařízení instalované uvnitř
sušárny. Prohrábka zabraňuje kultivaci patogenních orga-
nismů, provětrávání brání vzniku zápachu a současně je zajiš-
těna „obměna“ povrchu sušeného kalu, a tím zvýšený odpar
vody. Zařízení zároveň postupně posunuje sušený kal od
vstupu k výstupu ze solární haly. Pojezd prohrabávacího zaří-
zení po pojezdových drahách a také výška zařízení a hloubka
záběru se řídí podle provozního stavu v solární hale a situace
při návozu odvodněného kalu (v té chvíli je preferováno roz-
hrabání do šířky).

• Stupeň sušení musí být kontrolován, aby nedocházelo k nerov-
noměrnému sušení (nevysušení části kalu, nebo naopak nad-
měrnému vysušení); usušení nad 85 % sušiny může způsobit
tvorbu prachu, proto se výstupní sušina solárně usušeného
kalu dimenzováním sušárny nastavuje na vysušení maximálně
na tuto hodnotu (průměrná roční hodnota). 

• Celkový provoz zařízení uvnitř solární sušárny je automaticky
řízen a kontrolován, aby nebyl nutný častý vstup obsluhy s vý-
jimkou občasné údržby. Ventilátory a pojezdový kalový „verti-
kutátor“ pracují koordinovaně a přerušovaně podle podmínek
pro sušení vyhodnocených řídicím systémem. 

• Protože dimenzování solární sušárny je provedeno na celo-
roční výkon, je možný poměrně nerovnoměrný návoz odvod-
něného kalu v jednotlivých dnech.

• Odběr vysušeného kalu ze solární sušárny je prováděn po do-
sažení projektované sušiny v usušeném kalu, obvykle se jedná
o období duben–říjen. Po zbytek roku se kal v sušárně akumu-
luje a suší se s nižší intenzitou. Je ho možné odebírat, ale s nižší
než projektovanou sušinou.

Základní údaje solární sušárny kalů na ČOV Mariánské
Lázně

Investor CHEVAK Cheb, a. s., se rozhodl pro vybudování so-
lární sušárny kalů s cílem postupně naplnit výhledovou koncep-
ci nakládání s čistírenskými kaly s kalovým centrem na ČOV Cheb.
Solární sušení na ČOV Mariánské Lázně by mělo zajistit redukci
hmotnosti odvodněného kalu, který je v současnosti předáván
ke zpracování externímu zpracovateli, ve výhledu pak reduko-
vat dopravní náklady na dovoz kalu k termickému zpracování
v kalovém centru v Chebu. Bylo rozhodnuto umístit solární su-
šárnu na sezónně využívanou část kalových polí, které jsou na
ČOV k dispozici ve vzdálenosti cca 300 m (obr. 1). Odvodněné
kaly budou do solární sušárny odváženy dopravním mechanis-
mem a plněny nakladačem. Stejný nakladač zajistí nakládku

usušeného kalu na dopravní prostředek. Veřejná zakázka zadaná
formou Design – Build stanovila hlavní parametry pro návrh su-
šárny uvedené v tabulce 1.

Vítězem sektorové veřejné zakázky „Dovybavení kalové kon-
covky ČOV Mariánské Lázně“ se stala společnost SMP CZ, a. s.,
se svými subdodavateli, pro zpracování projektové dokumenta-
ce AQUA PROCON s. r. o., divize Praha, dodavatel technologické
části K&K TECHNOLOGY a. s. 

Tabulka 1: Zadávací parametry pro dimenzování solární sušárny
Mariánské Lázně

Parametr Rozměr Hodnota

Vstup do procesu solárního sušení

produkce odvodněného kalu t/rok 2000,0
sušina odvodněného kalu % hmot. 20,0
sušina v odvodněném kalu t/rok 400,0
organický podíl odvodněného kalu % hmot. 65,0

Požadovaný výstup ze solárního sušení

sušina sušeného kalu (průměr) % hmot. 85,0
produkce sušeného kalu t/rok 470,6
tepelný výkon požadovaný přivést 
do solární sušárny z externího zdroje 
(teplá voda, max.) kWt 150

Lokalizační data sušárny (cca)

zeměpisná šířka stupeň 50.514N
zeměpisná délka stupeň 13.496E

Tabulka 2: Hmotová bilance solární sušárny Mariánské Lázně 

Vstupní údaje Rozměr Hodnota Výstupní údaje Rozměr Hodnota

množství odvodněného kalu t/rok 2 000,0 množství usušeného kalu t/rok 470,6
t/měsíc 166,7 t/měsíc 39,2
t/d 5,5 t/d 1,3

sušina odvodněného kalu v %  % 20,0 sušina usušeného kalu % 85,0
sušina v odvodněném kalu t/rok 400,0 sušina v usušeném kalu t/rok 400,0
množství vody v odvodněném kalu t/rok 1 600,0 množství vody v usušeném kalu t/rok 70,6

t/měsíc 133,3 t/měsíc 5,9
t/d 4,4 t/d 0,2

množství odpařené vody t/rok 1 529,4
t/měsíc 127,5
kg/d 4 190,2
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Obr. 2: Intenzita solárního toku v místě solární sušárny Marián-
ské Lázně (zdroj: https://power.larc.nasa.gov/)
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Dimenzování solární sušárny 
SMP CZ má plně zvládnuté know-how navrhování solárních

sušáren, metodika využívá podkladů o intenzitě solárního toku
přesně v lokalitě navrhované solární sušárny, a to vyhodnoce-
ním minimálně čtyř let zpětně. Data jsou dostupná na serveru
NASA (https://power.larc.nasa.gov/). Teplotní průběhy jsou pak
vyhodnoceny z databáze dostupné na www.msn.com/en-au/
weather/records/.

Průměrná hodnota slunečního záření na lokalitě solární su-
šárny je 2,88 kWh/m2 ∙ d, což představuje pro použité řešení so-
lární sušárny průměrnou hodnotu odparu vody na 1 m2 plochy
sušárny 735,8 kg H2O/m2 ∙ rok. Pro tyto hodnoty bylo provede-
no dimenzování solární sušárny do nabídkového řízení. Propo-
čet byl následně potvrzen i propočtem výrobce zvoleného ky-
přicího zařízení, německé společnosti IST Anlagenbau GmbH,
pro realizační dokumentaci. 

Tabulka 3: Výstupní hodnoty návrhového programu solární 
sušárny Mariánské Lázně

Parametr Rozměr Hodnota

efektivní hodnota výparu vody kg H20/m2 • rok 735,8
množství odpařené vody t/rok 1 529,4
množství sušeného kalu t/rok 470,6
redukce hmotnosti kalu % 76,5 %
průměrná sušina kalu po sušení % 85,0
specifická spotřeba elektrické energie kWh/t H20 35,0
potřebná celková efektivní plocha haly m2 2 078,5
efektivní šířka solární haly m 10,0
počet solárních hal ks 2,0
potřebná efektivní délka jedné haly m 103,9
zvolená délka haly m 110,0
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Obr. 3: Solární sušárna Mariánské Lázně (2 000 t/rok, vstup 20 %, výstup 85 %) – průběh měsíčních bilancí sušení při rovnoměrném
měsíčním vstupu odvodněných kalů (SMP CZ, a. s.)

Obr. 4: Vizualizace solární sušárny Mariánské Lázně z projektové
dokumentace (AQUA PROCON, s. r. o.)

Obr. 5: Pohled do solární sušárny Mariánské Lázně se zařízením
WendeWolf 
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Pro průběh sušení je nezbytné vypracovat hmotnostní bilan-
ci vstupů a výstupů do solární sušárny v průběhu kalendářního
roku. Na obr. 3 je znázorněno, jak se mění množství odpařené
vody a množství vody v kalu uvnitř solární sušárny v měsíčním
kroku. Bilance slouží také ke stanovení režimu odběru usušené-
ho kalu o cílové hodnotě sušiny. Z průběhu je vidět, že sušený
kal bude možné odtahovat ze solární sušárny o cílové sušině
85 % v období květen až listopad.

Technické řešení solární sušárny
Stavební řešení solárních hal vychází z technologického návr-

hu, ze kterého vyplynula efektivní šířka solární haly 10 m a délka
jedné solární haly 110 m, celkem byly použity dvě stejné solár-
ní haly. Odvodněný kal se naváží do solární sušárny ze strany
jednoho čela haly a odvoz sušeného kalu je z druhé strany haly,
před oběma čely haly jsou umístěny manipulační plochy pro ko-
lový nakladač. Obě čela haly jsou vybavena posuvnými trojdíl-
nými vraty. Konec sušící plochy každé solární haly je v délce
5,0 m zahlouben o 0,8 m, aby vznikl akumulační prostor pro
usušený kal. Snížení konce hal rovněž umožňuje lepší odběr su-
šeného kalu pomocí kolového nakladače. Založení haly bylo po-
měrně komplikované vzhledem ke složitým zakládacím pod-
mínkám.

Konstrukce solární haly (skleníku) byla sestavena z pozinko-
vaných ocelových profilů s ochranou proti korozi. Rovněž všech-
ny pomocné konstrukce haly jsou provedeny z pozinkovaných
ocelových trubek. Konstrukční prvky jsou spojeny speciálními
spojkami a šroubováním. K upevnění plastové fólie se používají
ocelové pozinkované pásy (s plastovou vložkou), které navíc
slouží jako podélná podpěra na koncích oblouků. Ocelová kon-
strukce haly je ukotvena vně do speciálních prefabrikovaných
L-profilů sloužících pro pojezd prohrabávacího stroje. Jednotli-
vé oblouky haly jsou upevněny k betonovým základům kotevní-
mi šrouby s povrchovou ochranou. Díky tvarovému řešení haly
není potřeba použít okapové prvky a srážková voda je odvádě-
na po opláštění haly přímo do odvodu srážkových vod z okolí
hal. Solární haly jsou vybaveny průmyslovým osvětlením.

Zakrytí haly bylo provedeno pomocí dvou vrstev certifikova-
né fólie (materiál m-LLDE, PE) s antikondenzačními vlastnostmi,
odolné vůči ultrafialovému záření, s odpovídajícími mechanický-
mi vlastnostmi. Mezi vrstvami fólie je automaticky udržován od-
povídající tlak vzduchu pomocí malého dmychadla, jednotlivé
meziprostory opláštění jsou propojeny pomocí propojovacích ha-
dic. Opláštění zajišťuje vynikající tepelnou izolaci, odolnost proti
kroupám a konstantní napětí pláště, současně spolu s tvarem
solární haly zabraňuje, aby se na opláštění udržel sníh, zajišťuje
dobrou odolnost proti větru, což bylo během počátku roku 2022
přímo ověřeno. Současně je tak zajištěna protikondenzační funk-
ce a zajištěna vysoká tepelná účinnost opláštění solární haly.
Takto řešené haly vyžadují minimální množství energie pro za-
jištění optimálního prostředí pro sušení kalu. Mezi železobeto-
novou spodní konstrukcí pojezdové dráhy a spodním okrajem
fólie je u země mezi opláštěním haly sušárny a L-profilem pojez-
dové dráhy vytvořena štěrbinová nasávací clona. Její dimenzo-
vání je velmi významné, neboť zabezpečuje, že kdykoli se otev -
řou střešní klapky, dochází k přirozenému, přiměřenému tahu
a čerstvý, suchý (s nižší relativní vlhkostí) vzduch vstupuje do
solární haly. 

Solární hala je po celé délce vybavena střešní elektricky ovlá-
danou ventilační klapkou, jejíž ovládání je napojeno na řídicí sy-
stém solární sušárny. Systém podélné nasávací štěrbiny a střeš-
ní klapky zabezpečuje účinné větrání založené na přirozeném
proudění vzduchu na principu rozdílných teplot. Intenzita vý-
měny vzduchu je řízena přivíráním a otevíráním střešní klapky. 

Řídicí systém solární sušárny kontinuálně vyhodnocuje tep-
lotu a relativní vlhkost, které jsou sledovány venku a uvnitř kaž-

dé haly. Z naměřených hodnot se vypočítává teplotní rozdíl
a absolutní obsah vody uvnitř i vně každé haly zvlášť. Příslušné
prahové hodnoty mohou být nastaveny podle klimatických pod-
mínek či obsluhou. Axiální procesní ventilátory jsou zapínány,
když je vnitřní teplota o cca pět stupňů vyšší než venkovní tep-
lota. Jakmile teplotní rozdíl poklesne, ventilace se vypíná (tzn.
chod ventilátorů je intervalový). Střešní klapky se otevírají, když
absolutní vlhkost uvnitř haly překročí prahovou hodnotu.

Na podporu interní cirkulace vzduchu jsou v solární hale
nad kalovou vrstvou umístěny vysoce výkonné axiální procesní
ventilátory, jejichž chod je automaticky řízen řídicím systémem.
Úkolem procesních ventilátorů je vyvolat nad celou sušicí plo-
chou vzdušnou turbulenci, a tak rozrušovat vlhké rozhraní (vrstvu
nasyceného vzduchu) nad povrchem kalu. Jde o důležitý prvek
procesu solárního sušení, protože zabraňuje stratifikaci teploty
nebo vlhkosti.

Technologické vybavení solární sušárny Mariánské Lázně
bylo plně přizpůsobeno zadání investora. Odvodněný kal je do-
pravován do solární sušárny pomocí nakladače na začátek jed-
notlivých hal solární sušárny. Hlavním technologickým zaříze-
ním je zařízení pro prohrabávání, převracení a podélný posun
kalu od jedné strany haly ke druhé. Provoz větracího systému
a zařízení na prohrábku a posun kalu je řízen automatickým ří-
dicím systémem. Bylo použito kypřicí (provzdušňovací, obrace-
cí) zařízení značky WendeWolf typ SW 10,7 německé firmy ist
Anlagenbau GmbH. Šířka sušicího lože je 10 m, rozchod kol drá-
hy je 10,45 m, zařízení pojíždí po prefabrikovaných L-profilech
stavební části solární haly. Každý stroj je vybaven 6 ks elektro-
motorů o celkovém příkonu cca 15,4 kW, které zajišťují pohyb
a funkce stroje. Napájení stroje je kabelovým pantografem (shr-
novací řetězové články na kolejnici) s napájecím a datovým ka-

Obr. 6: Solární sušárna Mariánské Lázně – ventilační klapka
otevřena

Obr. 7: Čelní pohled na solární sušárny ze strany vstupu odvod-
něného kalu 
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belem. Bezpečnost provozu je zajištěna bezpečnostními prvky –
bezpečnostní lanka se spínači pro odstavení z provozu v přípa-
dě překážky, nebo pro jiný případ možnosti odstavení, zařízení
má ochranný kryt kypřicího rotačního nástroje. Změna otáček
se provádí pomocí frekvenčního měniče při pohybu vpřed i vzad.
V každé solární hale je umístěno 12 ks procesních ventilátorů
o výkonu cca 8 000 m3/hod/kus, výkon cca 0,41 kW. V jedné
hale je umístěn řídicí rozvaděč s dotykovým panelem. Vybavení
solární sušárny zabezpečuje komunikaci s nadřazeným řídicím
systémem a má modem pro externí komunikaci. Solární sušárna
je vybavena hygro-thermo senzory a klimatickými čidly (vítr, déšť,
teplota, vlhkost, záření). Dmychadlo tlakování dvouvrstvé stře-
chy je začleněno do řídicího systému. Součástí zadání veřejné
soutěže byl i doplňkový topný systém z externího zdroje tepla,
realizovaná sušárna je tak de facto hybridní solární sušárna,
nicméně dimenzování solární sušárny bylo provedeno tak, že
požadovaného výkonu je schopna dosáhnout i bez tohoto do-
plňkového zdroje tepla. Projektová dokumentace obsahuje vy-
číslení případného přínosu, pokud by sušárna byla provozována
v hybridním režimu. Výkon topného systému je 150 kWt, bylo
zvoleno jednoduché řešení spočívající v umístění teplovodních
elementů (kalorifery) umístěných v každé solární hale v úrovni
procesních ventilátorů. Topný systém je tvořen teplovodním roz-
dělovačem v čele haly, oběhovými čerpadly, izolovaným potru-
bím a kalorifery. Délka přívodu teplé vody z kotelny ČOV do so-
lární sušárny je cca 300 m. 

Souhrn 
Na ČOV Mariánské Lázně byla postavena a zprovozněna prv-

ní solární sušárna v ČR. Tato technologie úpravy čistírenských
kalů byla u nás nepochopitelně opomíjena, přitom je možnou va-

riantou i v podmínkách ČR, což ukazuje realizace v okolních stá-
tech s výjimkou Slovenska. Sušení kalů je nezbytnou úpravou
čistírenských kalů před jejich materiálovou transformací. Je té-
měř symbolické, že první solární sušárna je realizována jako hy-
bridní. Solární sušárna s dotací tepla z externího zdroje tepla je
velmi zajímavou variantou pro naše klimatické podmínky. Do-
chází tak ke stabilizaci provozu a redukci potřebné plochy so-
lární sušárny. Na řadě čistíren odpadních vod je k dispozici od-
padní teplo, které může být použito k podpoře provozu solární
sušárny a stabilizaci výkonu v málo slunných dnech.

Nastupující období vysokých cen energií vede k potřebě hle-
dat nízkoenergetická řešení, proto se s nadějí (nutností) postup-
ně upínáme na technologie využívající solární energii. Solární
sušení je nízkoenergetickou, zelenou technologií, která umožňu-
je významně redukovat hmotnost produkovaných kalů, současně
v případě odpovídajícího dimenzování zabezpečuje požadavky
na hygienizaci kalů, otevírá možnosti zpracování kalů směrem
k energetickému využití nebo k získávání kritického materiálu
fosforu. 
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Obr. 8: Celkový pohled na solární sušárnu odvodněných kalů a ČOV Mariánské Lázně 

Filtrační sklo VetroPure

• Úspora prací vody
• Úspora elektrické energie
• Úspora chemie
• Bez tvorby biofilmu a kanálků

www.filtrilo.com
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Vliv obsypových materiálů
Čím dál více se objevují zprávy o nedostatku písku a štěrko-

písku v České republice. Již dnes je kritický stav např. na Zlínsku
a Olomoucku, problematická situace začíná být v Karlovarském,
Plzeňském, Ústeckém, Moravskoslezském kraji nebo v jižní čás-
ti Středočeského kraje. Dle předpokladů některých odborníků
skončí do 10 let 60 % z 249 aktivních kamenolomů a 50–60 %
ze 149 aktivních pískoven. V mnoha krajích jsou v procesu žá-
dosti o povolení další těžby nebo těžby v nových lokalitách, ale
tento proces je zdlouhavý a naráží na mnoho těžkostí, které toto
schválení nakonec prodlužují až na několik let. Současná situa -
ce je sice částečně řešena dovozem písku a štěrkopísku ze za-
hraničí, ale i okolní země (hlavně Polsko a Slovensko) začínají
být v podobné krizové situaci.

SAINT-GOBAIN PAM dlouhodobě propaguje snižování obje-
mu zemních prací nutných pro správnou instalaci vodovodů a ka-
nalizací použitím trubek z tvárné litiny. Proto PAM vyvinul pro-
gram PAM ECOPOSE = EKOPOKLÁDKA, který umožňuje snadné,
bezpečné, ekonomické a ekologické uložení potrubí. Hlavním
cílem je maximální využití vlastností potrubí z tvárné litiny a je-
ho instalace s maximálním využitím vykopané zeminy. Sníží se
tak odvoz vytěžené zeminy a závozy nového materiálu pro pod-
sypy a obsypy.

Použitím původní vykopané zeminy pro zásyp se snižuje zá-
vislost na pískovnách či lomech a eliminuje se tak zbytečná sil-
niční přeprava. Řešení EKOPOKLÁDKA zásadně snižuje vznik
emisí CO2, minimalizuje znečištění pro místní obyvatele a chrání
přírodní zdroje. Hlavními charakteristikami úspor programu
EKOPOKLÁDKA jsou: méně odvezených/dovezených materiálů,
méně dopravy, méně emisí CO2 a neomezená zpětná recyklace.

Znovupoužití vytěžené půdy pouze vrací zpět do výkopu pů-
vodní půdní materiál. Zpětné použití místní zeminy pro zásyp
umožňuje snížit těžbu písku nebo jiných tříděných materiálů.
Vyloučením nutnosti dopravovat „speciální“ obsypový materiál
se výrazně snižuje hustota nákladní dopravy v okolí stavby se
všemi důsledky z toho plynoucími (zničené příjezdové komuni-
kace, které bude nutné následně opravit, nespokojenost obyva-
tel v okolí stavby atd.). 

Snížení CO2 = společný cíl
V dopravě vzniká přes 30 % všech emisí CO2, z toho silniční

doprava se na nich podílí ze 72 %. Proto si Evropská unie na -
stavila cíl snížit produkci CO2 v dopravě do roku 2050 o 60 %

(ve srovnání s rokem 1990). Skupina SAINT-GOBAIN se zaváza-
la do roku 2030 snížit přímé emise CO2 vzniklé spalováním pa-
liv (např. zemní plyn, koks…) a nepřímé emise ze spotřebované
elektrické energie o 33 %. Dále se zavázala do roku 2030 snížit
nepřímé emise CO2 z hodnotového řetězce (suroviny, doprava,
cestování…) o 16 %. Hlavním cílem naší společnosti je být do
roku 2050 uhlíkově neutrální společností. Dle našich propočtů
umožní použití potrubí z tvárné litiny díky poklesu nutnosti pře-
prav materiálů snížit emise CO2 o více než 80 %.

Recyklace = peníze zpět
Výrobní proces ve slévárnách SAINT-GOBAIN PAM využívá

litinu vyrobenou jak z železné rudy, tak z recyklovaného želez -
ného šrotu. To umožňuje zpětné využití kovového odpadu až
z 80% podílu surovin. Tvárná litina je nekonečně recyklovatelná
bez ztráty svých mechanických vlastností. Abychom co nejvíce
ušetřili neobnovitelné zdroje, je podle nás nejlepší cestou v ob-
lasti trubních materiálů volba tvárné litiny. Podporou ekologic-
kého myšlení skupiny SAINT-GOBAIN je cíl dosáhnout nulového
nerecyklovatelného odpadu a klíčem k udržitelnosti je efektivní
životnost trubek z tvárné litiny přesahující 100 let.

Nezanedbatelnou částkou ovlivňující rozpočet rekonstruo -
vané stavby tedy mohou být i finanční prostředky, které se vrátí
zpět demontáží vysloužilého litinového potrubí a jeho prodejem
ve výkupu sběrných surovin. Do budoucna lze předpokládat na-
vyšování cen za odkup litinového šrotu. Ceny odkupu litiny se
v současné době v ČR pohybují v rozmezí 3,50 až 6,80 Kč/kg.
Vzhledem k průměrným hmotnostem litinových trubek se tak
může návratnost pohybovat v rozsahu 3 až 8 % z ceny nového
materiálu.

V průběhu posledních 30 let se využívání trubek z tvárné li-
tiny pro budování potrubních vodovodních sítí stalo ve všech
velkých a středních městech v České republice standardní praxí.
Pokládka potrubí je náročná investice na velmi dlouhou dobu.
Jsme přesvědčeni, že z ekonomického hlediska je proto vhodné
volit systém potrubí, který vykazuje vysokou míru bezpečnosti
a provozní spolehlivosti. Základní obecné technické požadavky
provozovatelů a vlastníků tvárná litina plní a svou bezporucho-
vostí šetří provozní náklady po celou dobu její životnosti.

Ing. Miroslav Pfleger
SAINT-GOBAIN PAM CZ s. r. o.
www.pamlinecz.cz

(komerční článek)

Tento rok slavíme třicetileté působení SAINT-GOBAIN PAM na českém a slovenském trhu v novo-
dobých dějinách. Provozovatelé a vlastníci vodovodů a kanalizací mají různé nároky na parametry
potrubí pro vodovodní nebo kanalizační sítě. V tomto souboru článků představujeme základní
pilíře vlastností, které přináší řešení z tvárné litiny. V dnešním díle bychom se chtěli věnovat eko-
logii, udržitelnosti a s tím spojené (nejen) finanční výhodě našich řešení.

Jak vlastnosti potrubí z tvárné 
litiny pomáhají…?   (3. díl)
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Formát konferen-
ce, pro kterou si SO-

VAK ČR nechal zaregistrovat ochrannou známku, je odlišný od
tradiční podzimní konference Provoz vodovodů a kanalizací.
„Za novým formátem stojí snaha Představenstva SOVAK ČR ješ-
tě více prohloubit spolupráci mezi řádnými a přidruženými čle-
ny SOVAK ČR. Dva roky covidu nám přinesly všemožná omezení
a restrikce. Právě v té době vznikl nápad na vytvoření zcela no-
vé konference, která bude časově doplňovat naším spolkem po-
řádanou výstavu VOD-KA. To znamená, že se vždy ob jeden rok
bude střídat konference VODA FÓRUM a VOD-KA,“ vysvětluje
Ing. Vilém Žák, ředitel SOVAK ČR. 

Cílem nového konferenčního formátu je podle něj zajistit
přidruženým členům minimálně jednou ročně na významné
špičkové akci možnost prezentovat řádným členům spolku 
SOVAK ČR novinky v oboru. Během premiéry uvedeného formá-
tu konference VODA FÓRUM možnost využilo 40 partnerských
společností.

Už při registraci na úvod dvoudenního setkání dostali účast-
níci konference k dispozici elektronický interaktivní sborník,
který kromě programu téměř dvoudenního maratonu předná-
šek obsahoval také všechny později představené prezentace.
Odbornou část programu, pro niž byl v hotelovém komplexu

k dispozici krásný konferenční sál s odhalenou trámovou kon-
strukcí, zahájil přivítáním účastníků Ing. Vilém Žák, který také
programem obou dnů účastníky konference provázel.

Vzhledem ke zvolenému formátu pro vystoupení jednotli-
vých řečníků, které bylo omezeno na 15 minut, byla odborná
část konference tematicky velmi bohatá a mohla zahrnout pří-
spěvky z řady různých oblastí. „Program je opravdu pestrý, růz-
norodý – témata se pohybují od vysoce specializovaných tech-
nických řešení přes systémy řízení a kontroly po nové
materiály. Důležité ale je i kdo přijel, jsou tu noví lidé, nové ná-
zory, dají se tu prodiskutovat nová řešení,“ zhodnotil konferenci
Ing. Zdeněk Procházka, předseda kontrolní komise SOVAK ČR
a ekonomický náměstek společnosti Vodovody a kanalizace Vy-
škov, a. s.

Do odborné části konference se vešlo celkem 31 příspěvků,
většina jich zazněla během celodenního úterního programu,
druhý den akce končila společným obědem. O tom, že program
byl opravdu pestrý, svědčí stručný výběr témat, kterým se před-
nášející věnovali – od představení několika technicky zajíma-
vých řešení staveb, přes inovativní postupy při inspekci potrubí,
novinky v oblasti tlakových regulačních ventilů nebo trub pro
výstavbu stok, využití fotovoltaických zdrojů energie ve vodá-
renství nebo chytrých vodoměrů až po digitální nástroje pro
správu inženýrských sítí. 

„Pár poznámek jsem si odnesl na papíře a teď se jimi zabý-
váme. Zaujala mě například Želivka, vypravím se určitě na den
otevřených dveří, příspěvek k problematice odlehčených ko-
mor, to nyní řešíme, nebo výměna názorů mezi litináři a plasta-
ři. Bylo to zajímavé, byla to příležitost utřídit si myšlenky,“ říká
Ing. Pavel Mikulášek z VODÁRENSKÉ AKCIOVÉ SPOLEČNOSTI, a. s.,
který konferenci zahajoval prezentací o přeložce kanalizačního
výtlaku z ČS Kamenolom na ČOV Blansko. 

K pestrosti programu přispěl zvolený formát 15minutového
příspěvku. Díky tomu se mluvčí ve srovnání s řadou jiných od-
borných setkání střídali na pódiu před zaplněným konferenč-
ním sálem v rychlém sledu. „Formát patnáctiminutových před-
nášek se mi pro tuto akci líbí. Je to pestré a lidé neopouštějí sál,

Zpráva z konference VODA FÓRUM
Ve dnech 31. 5.–1. 6. se uskutečnila konference VODA FÓRUM, kterou uspořádal
spolek SOVAK ČR v příjemných prostorách zámeckého hotelu Valeč u Hrotovic.
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když právě není na řadě jejich téma, jako se to stává u delších
přednášek,“ ocenil rozhodnutí organizátorů Jan David ze spo-
lečnosti GIST, s. r. o. Zatímco se v sále přednášející drželi přede-
psaného času, elektronický sborník jim dal možnost jít v pre-
zentaci do větších podrobností, což řada z nich využila
a posluchače v sále na to odkazovala. 

Témata příspěvků měli účastníci konference příležitost
s přednášejícími prodiskutovat i mimo konferenční sál, kde také
měli prostor pro prezentaci. Po dvou letech, kdy pořádání osob-
ních setkání komplikovala, nebo úplně znemožňovala pandemie
covid-19, to pro některé z účastníků byla stále vítaná příležitost.
„Deficit osobního setkání tu pořád je. Online zkušenost je pří-
nosná, umožňuje řadu věcí vyřešit jednodušeji a rychleji, takže
osobních setkání je a asi zůstane méně, ale akce jako tato jsou
důležité,“ ocenil akci Josef Melichar ze společnosti SIMONA
Plast-technik s. r. o. Přínosný mu připadá i uvažovaný dvouletý
cyklus konání VODA FÓRA. „Přece jen novinky hodné prezento-
vání nemusí být každý rok,“ dodal Josef Melichar.

Vedle odborného rozměru kladli organizátoři letošního VO-
DA FÓRA velký důraz také na společenský rozměr setkání. Pří-
jemnou atmosféru podpořila volba hotelového komplexu Valeč,
který v rámci ubytování nabízí služby svého wellness centra.
Řada účastníků konference jej s chutí využila. Velký úspěch měl
také společenský večer s živou hudbou a bohatou tombolou –
o ceny se postarali generální a hlavní partneři VODA FÓRA.
„Účastníme se velkých akcí SOVAK ČR, tato je ve srovnání s nimi
více odlehčená, odehrává se ve velmi přátelské atmosféře. Měli
jsme otázku, jaké tu bude zastoupení společností, ale účast byla
slušná, setkali jsem se s řadou našich zákazníků,“ okomentoval
kombinaci odborné a společenské části programu Ing. Jan Da-
vid ze společnosti GIST, s. r. o. Potvrzením, že partneři konferen-
ce příjemnou a uvolněnou atmosféru ocenili, je i vyjádření Ing.
Václava Frantla ze společnosti HSI com s. r. o.: „Forma je zajíma-
vá, oceňuji, že tu bylo hodně lidí z provozu, se kterými potřebu-
jeme jednat.“

„Stejně jako na podzimní konferenci SOVAK ČR jsou i tady
přítomní dodavatelé, kteří prezentují konkrétní technická řeše-
ní. Představované produkty pro nás nebyly úplně novinky, po-
zitivní je příležitost se setkat v neformálním prostředí,“ přidala
pohled ze strany účastníka Ing. Jana Vondroušková z Vodoho-
spodářské společnosti Benešov, s. r. o., pro příští ročníky by do-
poručila zvolit termín, který nekoliduje s jinými akcemi. Konfe-
renci oceňovali i partneři, kteří do Valeče přijeli prezentovat
svou nabídku. „Pro nás je to první akce SOVAK ČR, které se
účast níme, kompozitní materiály prodáváme poměrně krátce,
přijeli jsme s tím, že budeme mít možnost oslovit společnosti
z nového oboru. Jsem spokojený, je to akce na úrovni, se spole-
čenským programem, vyhovuje nám to,“ říká Ing. Vojtěch Ort ze
společnosti ORTODROMA, s. r. o. Někteří z účastníků po ukon-

čení konference nespěchali s odjezdem a na závěr věnovali čas
prohlídce historické budovy zámku, který dal hotelovému kom-
plexu jméno.

„Zapůsobilo na mě, jak byla konference odborně připrave-
ná, organizace byla na vysoké úrovni, k tomu hezké prostředí.
Z mého pohledu to mělo i velký společenský význam, bylo pří-
jemné se zase po covidu potkat,“ řekla Ing. Miluše Kalačová, kte-
rá se VODA FÓRA zúčastnila za ČEVAK a. s. Také ona ocenila
koncept, který stavěl na větším počtu kratších odborných pří-
spěvků. 

„Z mých úst to asi nebude znít úplně objektivně, ale z reakcí
účastníků konference si dovolím usuzovat, že se akce vydařila,“
zhodnotil dvoudenní pobyt na Vysočině Ing. Vilém Žák. Před

konferencí měl trochu obavy právě z toho, co si nakonec řada
účastníků chválila, tedy z poměrně tematicky pestré škály před-
nášek. Ta se ale nakonec ukázala být spíše předností. „Konfe-
rence VODA FÓRUM je navíc z podstaty věci zaměřená na jinou
cílovou skupinu než naše tradiční konference podzimní. Ta je
určená především tzv. top managementu vodárenských společ-
ností. Témata, která se na ní probírají, směřují na přípravu stra-
tegických rozhodnutí, střednědobé plánování investic apod.
Velký prostor například věnujeme legislativě. Proti tomu je náš
nový formát zejména o novinkách v materiálech, technologiích
a službách. Z toho logicky vyplývá, že jsme chtěli oslovit zejmé-
na firemní technology a specialisty, kteří při své práci fakticky
rozhodují o zavádění novinek do praxe,“ dodává ředitel SOVAK
ČR. Že se podařilo nejen vytvořit prostor pro výměnu zkušenos-
tí, ale díky společenskému večeru i pro navazování nových me-
zilidských kontaktů, považuje za další přidanou hodnotu konfe-
rence VODA FÓRUM, kterou chce spolek SOVAK ČR zopakovat
za dva roky, tedy v roce 2024. 

Mgr. Radka Hrdinová
SOVAK ČR
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Všechny produkty dodávané společ-
ností TRM jsou vyráběny z litiny s kulič-
kovým grafitem, tvárné litiny. Tvárná liti-
na je směs uhlíku (cca C 3,6 %), křemíku
(cca Si 2,5 %), manganu (cca Mn 0,50 %)
a dalších prvků, kde uhlík je vyloučen ve
formě kuličkového grafitu. Kvalitu litiny
neurčuje jen chemické složení, ale i rych-
lost tuhnutí a chladnutí vlastního odlitku
(obr. 1).

Vlastní výroba tekuté litiny začíná
v horkovětrnné kupolové peci o výkonu
16 t/hod. Základní vsázkové suroviny se
skládají z kovové vsázky, což je šrot, litina
a vlastní vratný materiál, a vsázky neko-
vové, což je koks – zdroj energie, vápenec
a složky pro úpravu požadovaného che-
mického složení. Pro intenzifikaci tavení
se využívá injektáž kyslíku do dmyšen
kuplovny. Dmýcháním vzduchu do roz-
žhaveného koksu dochází k postupnému
tavení kovové vsázky. Natavená litina pro-
téká přes sifon, kde se odděluje struska –
nečistoty ze vsázky a koksu, a pomocí sy-
stému žlábků je svedena do 70tunové in-
dukční kanálkové pece. V této peci dochá-
zí k homogenizaci chemického složení
tekutého kovu a ohřevu tekuté litiny na
vyšší teplotu pro další zpracování. Samo-
zřejmostí je pravidelný odběr vzorků pro
stanovení chemického složení (obr. 2). 

Protože slévarna se nachází v obytné
části Hallu, je nezbytnou součástí kupolo-
vé pece kvalitní odprášení vyprodukova-
ných zplodin. Odpadní teplo je využíváno
nejen pro vytápění a ohřev vody v areálu
společnosti, ale i pro vytápění okolních
650 domácností. 

Tavicí proces umožňuje přetavení již
dosloužilých výrobků ve výrobky nové,
funkční na dlouhá  desetiletí. Mnohdy do-
chází k přetavení již dosloužilých trub,
tvarovek vyráběných v minulosti z litiny
s lupínkovým grafitem, a výrobě trub no-
vých s kuličkovým grafitem.

Dalším nezbytným výrobním krokem
výroby tvárné litiny je ovlivnění tvaru vy-
loučeného grafitu. Grafit může být v liti-
nách vyloučen ve třech základních tva-
rech:
• lupínkový grafit (šedá litina),
• vermikulární (červíkový) grafit, 
• kuličkový grafit (tvárná litina).

Tiroler Rohre GmbH – výroba trub a pilot
Tiroler Rohre GmbH (TRM) je tradiční výrobní společnost působící v oblasti vodohospodářství a inženýrského sta-
vitelství. Sídlo a výrobní závod společnosti je v rakouském městě Hall in Tirol. Společnost má  220 zaměstnanců
a více než 70 let zkušeností s vývojem, výrobou a distribucí kvalitních systémů z tvárné litiny pro transport vody,
odpadních vod a podpůrných pilot pro stavbu hlubinných základů. Výhradním dodavatelem TRM systémů pro Čes -
kou republiku je od roku 2019 společnost Technoma a. s.

Obr. 1

Obr. 3

Obr. 2
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Tomuto kroku se říká modifikace gra-
fitických litin. Ve společnosti TRM využí-
váme technologie pomocí Georg Fischer
Convertoru a pro navýšení výroby dochá-
zí v roce 2022 k instalaci nejmodernější
technologie výroby tvárné litiny pomocí
injektáže plněného profilu (drátu) do te-
kutého kovu (obr. 3).

Georg Fischer Convertor je zařízení,
do kterého se do kapsy spodní části kon-
vertoru nasype čistý hořčík – konvertor je
v horizontální poloze, poté se do něj z ka-
nálkové indukční pece nalije 2,2 tuny te-
kuté litiny a dojde k přetočení konvertoru
z horizontání polohy do polohy vertikálni.
Tekutá litina začne reagovat s čistým hoř-

číkem a pomocí probublávajících hořčíko-
vých par dojde k ovlivnění tvaru finálně
vyloučeného grafitu v odlitku na kuličko-
vý grafit. Z každého zpracování dochází
k odběru vzorku pro stanovení chemické-
ho složení. Takto zpracovaná tekutá litina
je transportována pomocí vysokozdvižné-
ho vozíku k jednotlivým výrobním zaříze-
ním.

Společnost TRM má pět výrobních za-
řízení na odstředivé lití trub a pilot o dél-
ce 5 m a průměru 80 až 600 mm. Tekutý
kov, připravený na tavírně, je nalit do licí-
ho zařízení, před vlastním nalitím kovu do
kokily dojde k naočkování kovu (vnesení
zárodků, na kterých se vyloučí kuličkový
grafit). Ve stroji je namontována kokila
požadovaného průměru, ta tvoří venkovní
tvar trouby/piloty, která je intenzivně
chlazena vodou. Do kokily je vloženo pí-
skové jádro, které vytvoří vnitřní tvar po-
žadovaného hrdla. Kokila se ve stoji rozto-
čí i s jádrem, najede k licímu stroji, kde
pomocí žlábku dojde k plnění tekutého
kovu dovnitř kokily. Stroj se dá do pohy-
bu směrem od licího zařízení a vzniká tak
požadovaný odlitek – roura nebo pilota
(obr. 4).

Po vyjmutí roury/piloty ze stroje do-
jde v průběhu přesunu pomocí speciál-
ních podavačů na další výrobní operaci
k měření a zaznamenání tlouštky stěny
odlitku (obr. 5).

Protože je kokila ve stroji intenzivně
chlazena vodou, dojde po odlití k rychlé-

mikrostruktura
odlitku po odlití
a rychlém
zchlazení

mikrostruktura
odlitku po 
průchodu pecí
– změna
kovové matrice

změna
mikrostruktury

Obr. 4

Obr. 5

Obr. 6
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mu zchlazení základní kovové matrice odlitku, ve které je vylou-
čen kuličkový grafit, proto musí všechny odlitky projít pecí (40
m), kde dojde k pozvolnému ohřevu a následnému pomalému
chladnutí (cca 3 hodiny) tak, aby byla výsledkem kovová matri-
ce požadovaných vlastností (obr. 6). 

Po celou dobu výrobního procesu jsou všechna výrobní da-
ta, chemické složení zaznamenávána do softwaru, který umož-
ňuje jednotlivá data přiřadit přímo k dané rouře/pilotě. Jedině

výrobek, který splňuje veškeré nastavené parametry, je uvolněn
na další následnou operaci ve výrobním procesu. 

Ing. Michal Vrba, Ph.D., Tiroler Rohre GmbH
www.trm.at
Mgr. Václav Dimun, Technoma a. s.
www.technoma.cz, www.trm.cz

(komerční článek)

Nejen vodě udáváme směr

www.vag-armaturka.cz
armaturka@vag-group.com

VAG s.r.o.
Lipová alej 3087/1, 695 01 Hodonín 

EKN® H Uzavírací klapka
Budoucí světový standard!

• Patentovaný disk
s hydrodynamickým tvarem

• Patentované těleso
s navařovaným Ni-Cr sedlem

• Patentované kuželové čepy
pro přenos ovládacích momentů 

HUBER CS spol. s r.o.
Cihlářská 19, 602 00 Brno

tel.: 532 191 545
e-mail: info@hubercs.cz

www.hubercs.cz

Moderní technologická řešení
pro ČOV
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Rychlý rozvoj železnice a výroby žele-
za podněcoval těžbu uhlí, a to vše mělo za
následek, že se zásadně mnohonásobně
navyšoval počet obyvatel všech obcí při-
lehlých k Ostravě a Ostravy samotné. Za-
čala růst potřeba vody, a proto se každá
obec snažila postarat o dostatek této cen-
né tekutiny, která je v mnoha případech

limitujícím činitelem rozvoje lidské spo-
lečnosti. Podobně na tom byla i tzv. Slo-
vanská Ostrava, od roku 1486 až do roku
1919 Polská Ostrava a následně Slezská
Ostrava. V roce 1800 žilo v malé země-
dělské vesničce 583 obyvatel, a v roce
1870 měla už cca 9 tis. obyvatel. Od ne-
paměti byla lokalita zásobována pitnou

vodou, údajně vynikající kvality, ze studny
v údolí Burňa, odkud byla voda vedena
dubovým potrubím k zámku a návrší nad
ním. Zařízení bylo značně poruchové,
zřejmě v důsledku dolování uhlí se voda
ve studních postupně ztrácela a občané se
museli postarat o řádný vodovod, na
čemž se usneslo městské zastupitelstvo
na schůzi v květnu 1893. Jak se čtenář
dále dozví, je jedno, který se píše rok,
chcete-li něčeho dosáhnout, pak jsou
problémy stále velmi podobné…

Náklady na stavbu vodovodu se odha-
dovaly na 75 tisíc zlatých, které nebyla
obec schopna uhradit z obecních přirá-
žek. Proto bylo rozhodnuto, aby byla sta-
novena spotřební daň z nápojů, která se
vybírala po dobu 18 let – 1 zlatý z 1 hek-
tolitru piva a 3 zlaté z 1 litru pálených 
nápojů. Představený obce byl také zmoc-
něn požádat Slezský zemský výbor o sou-
hlas k uzavření půjčky ve výši 70 tisíc zla-
tých. Jen pro představu, úředník si
vydělal měsíčně zhruba 25 zlatých, zed-
ník zhruba 35 zlatých. 100 kg brambor
stálo 1,9 zlatých, 1 kg másla 1,07 zla-
tých, 1 litr vína 0,15 až 0,30 zlatých, ko-
šile 1,45 až 2,75 zlatých a kalhoty 4 až 9
zlatých.

Voda měla být jímána a přiváděna
z lesů v katastru obce Vratimova. Z pra-
mene bylo možno odebírat cca 400 m3

pitné vody za 24 hodin. V roce 1894 zpra-
covala firma Ing. Karel Kress plány pro re-
alizaci vodního díla a bylo zažádáno o sta-
vební povolení. Dílo zahrnovalo položení
potrubí v délce 10 631 m a náklad na
stavbu se odhadoval již na 150 tisíc zla-
tých. Stavba byla ještě téhož roku zadána
firmě Kress. V prosinci 1894 pak Zemský
výbor povolil uzavření půjčky na stavbu
vodovodu ve výši 170 tisíc zlatých s pod-
mínkou, že bude do 20 let splacena
v 7,5% anuitách a úrok nepřesáhne 4,5 %.
Zemská vláda povolila kladení potrubí
v říšské silnici a v květnu 1895 bylo roz-
hodnuto postavit vodojem na jámě Trojici
s kapacitou 200 m3 s možností rozšíření
na 400 m3. Rovněž bylo rozhodnuto do-
dávku potrubí zadat nejlevnější nabídce,
tj. Železárnám v Blansku. Později se bohu-
žel ukázalo, že blanenské potrubí nevyho-
vovuje, a o nabídku byly požádány Vítko-
vické železárny. 

Dodávku parního čerpacího agregátu
bylo schváleno zadat za 3 450 zlatých fir-

Vodovod na Slezské oslavil už 125 let
V roce 1830 byla v Ostravě-Vítkovicích založena Rudolfova huť a v roce 1847 dojela Severní dráha Ferdinandova až
do Ostravy, která tak v tehdejším Rakousko-Uhersku nabyla na velké důležitosti.
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mě Elbertshagen – Glassner včetně „větrojemu“ za 100 zlatých.
V červnu 1895 postoupil hrabě Wilczek místo pro výstavbu vo-
dojemu na Jaklovci. V červenci 1895 bylo rozhodnuto kladení
potrubí a zařízení nově navrhované čerpací stanice Na Zámostí
zadat opět firmě Kress. Bylo rozhodnuto spojit centrální stanici
pro elektrické osvětlení s čerpací stanicí.

Podzemní voda v lese Důlňák ve Vratimově byla zachycena
z pramene jímacím zářezem (drenáží s děrovanými kamenino-
vými troubami), dvěma jeho větvemi v délkách 10 a 15 m. Byly
zaústěny do krátké podzemní štoly, která ústila do sedimentační
jímky a odtud přes armaturní komoru vedla gravitačně potru-
bím o průměru 125 mm do 400 m vzdáleného zemního vodo-
jemu o obsahu 255 m3. Podzemní voda, jejíž vydatnost je pro-
měnná v závislosti na dlouhodobém poměru vodních srážek
v jejím povodí a pohybuje se podle dlouhodobého sledování od
5,4 do 10,7 l/s, nepotřebovala pro své původní, naprosto bez-

vadné chemické vlastnosti už žádných chemických úprav. Z vo-
dojemu odtékala voda gravitačně potrubím průměru 150 mm
do vodojemu u elektrárny Na Zámostí, vzdáleného cca 10 km.
Trasa potrubí, stejně jako některé objekty, byly stavěny podle
okamžitých změn a potřeb takříkajíc „za pochodu“. Z gravitační-
ho potrubí, které vedlo Jakubskou kolonií, byla vybudována od-
bočka do vodojemu u Jámy Jan Maria na Hranečníku a vodojem
v elektrárně Na Zámostí o obsahu 176 m3. Čerpací stanice byla
umístěna v „Centrální stanici pro elektrické osvětlení“ – dá se
předpokládat, že z úsporných důvodů vzhledem k tomu, že i ob-
sluha byla spojena.

Z čerpací stanice Na Zámostí byla voda čerpána potrubím
125 mm do zemního vodojemu Jaklovec. Stavba čerpací stani-
ce, stejně jako přívodního a výtlačného potrubí, byla zadána, jak
jinak, firmě Kress. Součástí přivedení vody z Důlňáku do Slezské
Ostravy se stala i stavba zemního vodojemu Jaklovec (dnes lo-
kalita známá jako Hladnov) o obsahu 226 m3. Jednalo se
o dvoukomorový betonový vodojem o rozměru 12 × 6 m. Vý-
stavbou vodovodu z Důlňáku ve Vratimově však snaha o zajiš-
tění dostatku pitné vody pro rozšiřující se město Polskou Ostra-

Projekt Hladnovského vodojemu

Hladnovský vodojem

Výstavba Důlňáku
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Firma 
SOKOFLOK s.r.o.

30 let 

vu a okolní obce neskončila. Naopak byly připravovány další
kroky k získání pitné vody ze zdrojů v okolí.

Dnešní obvod Slezská Ostrava, který má necelých 21 000
obyvatel, je v současnosi napájen především z úpravny vody
Ostrava-Nová Ves (cca 30 %) a přivaděče OOV Krmelín–Hlad-
nov–Muglinov (cca 70 %). Ostravské vodárny a kanalizace a. s.
vyvíjí maximální snahu o efektivní a účelné zachování dědictví
minulých generací v podobě podzemních zdrojů, o čemž svědčí
i v nedávné minulosti realizovaná rekonstrukce vodního zdroje
Důlňák z let 2009 až 2010 či rekonstrukce vodního zdroje Ješ-
těrka 2 z padesátých let 20. století, která proběhla v letech
2011 až 2012.

Více informací najdete v almanachu na webové adrese
www.ovak.cz/images_for_web/OVAK_125%20let%20Alma-
nach%20Slezska%20Ostrava%201896-2021.pdf. Text původní
publikace z roku 1996 upravil a doplnil Ing. Libor Frydrych,
MBA. 

Zdrojů podzemních vod je nutno si vážit zejména též pro je-
jich nenahraditelnost z hlediska nouzového zásobování v přípa-
dě různých havárií, ať již dálkových přívodních řadů, nebo
všech jiných nepředvídaných ohrožení zdrojů povrchových vod,
které v současnosti stále dodávají nadpoloviční množství pitné
vody do města Ostravy.

Zdroj: webové stránky společnosti Ostravské vodárny a kanali-
zace a. s.

KAPKA spol. s r.o.
Autorizované metrologické 
středisko K 31

Zajišťujeme: 

• DÁLKOVÉ ODEČ T Y vodoměrů včetně 
 poradenství k napojení do fakturačních 
 systémů

• PRODE J a PORADENSTVÍ  ve v ýběru 
 vhodných vodoměrů

• OPRAVY  všech typů vodoměrů za 
 v ýhodné ceny, používáme pouze nové 
 a originální náhradní díly

• OVĚŘOVÁNÍ  vodoměrů po skončení lhůty 
 platnosti  ověření,  ověřujeme všechny typy 
 vodoměrů včetně elektronických (Kamstrup, 
 iPerl,  apod.)

www.kapka-vodomery.cz
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Wilo CS nabízí návrh vhodného typu míchadla včetně osa-
zení v nádrži a příslušenství. Pro porovnání parametrů a účin-
nosti míchadel se používají výkonová kritéria dle ISO 21630:
specifická tahová síla míchadla v N/kW, měrná energie míchání
v W/m3, cirkulační výkon míchadla v m3/s. 

Pro správný výběr typu míchadel (horizontální, vertikální)
je potřeba znát celou řadu vstupních dat – geometrii nádrže, pří -
toky, údaje o míchaném médiu, vestavby v nádrži. Ve vybraných
případech zajistíme i CFD simulaci proudění média v nádrži.

Wilo má ve svém portfoliu míchadla horizontální i vertikální
s využitím na ČOV, bioplynových stanicích, vybraných průmys-
lových aplikacích.

I. Horizontální ponorná míchadla Wilo
Všechna ponorná míchadla Wilo jsou značena jako TR/TRE,

kdy míchadla TR jsou s motory v energetické třídě IE 0 nebo 1,
míchadla TRE jsou s motory ve třídě IE3 nebo 4. Všechny mo-
tory s krytím IP 68, pro trvalý provoz S1, v nevýbušném prove-
dení ATEX na přání. Spouštěcí zařízení v provedení AISI 304 ne-
bo 316, CERAM keramický povlak C0 agregátu na přání.

Rychloběžná míchadla Wilo-Flumen OPTI a EXCEL TR(E):
• třílopatkové vrtule z nerez lité oceli 1.4408 AISI 316, průměry

200 až 400 mm.

Středně otáčková míchadla Wilo-Uniprop OPTI a EXCEL
TR(E):
• jednostupňová planetová převodovka, 
• třílopatkové vrtule z PUR, PUR-HV (odolnější abrazi), průměry

500 až 900 mm. 
Pomaloběžná míchadla Wilo-MAXI/MEGAPROP TR(E):

• dvoustupňová planetová převodovka, 
• dvoulopatkové (MAXIPROP), resp. třílopatkové (MEGAPROP)

vrtule míchadel kompletně z PUR, PUR-HV, průměry 1 200 až
2 600 mm.

II. Vertikální míchadla Wilo
Wilo nabízí také vertikální pomaloběžná míchadla řady

VARDO Weedless pro ČOV a menší VN do 1 500 m3 a řady STA-
MO pro velké VN nad 1 500 m3, bioplynové stanice atd.

Při návrhu míchadel na nových stavbách nebo pro výměnu
stávajících míchadel na ČOV se obraťte na kolektiv pracovníků
Wilo CS v ČR i SR, kontakty na technické oddělení nebo obchod-
ní zástupce najdete na našich níže uvedených stránkách.

Těšíme se na vás.
Vaše Wilo
www.wilo.cz a www.wilo.sk

Společnost Wilo CS, s. r. o., prezentuje 
výrobky pro ČOV: míchadla
Dnešní článek je zaměřen na prezentaci míchací techniky Wilo.

(komerční článek)
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Investice, stavby, rekonstrukce
• Severomoravské vodovody a kanalizace Ostrava a. s.

Letos v dubnu byla zahájena významná investice, díky níž bude
v Odrách v Moravskoslezském kraji za téměř 30 milionů korun
komplexně zmodernizována úpravna vody. Následně bude
možné do systému zásobování pitnou vodou zapojit další vrt,
který se nachází v areálu úpravny. Ten aktuálně není z důvodu
vyššího obsahu železa a manganu ve vodě možné využívat bez
úpravy jako vodu pitnou. Odry jsou největším městem v působ-
nosti SmVaK Ostrava, které není napojeno na páteřní systém
výroby a distribuce pitné vody pro Moravskoslezský kraj –

 Ostravský oblastní vodovod. Zásobování je zajišťováno z pod-
zemních zdrojů – vrtů – ve městě a okolí. Jejich vydatnost není
dostatečná pro další rozvoj a napojování nových odběratelů
v souvislosti s plánovanou výstavbou v lokalitě. SmVaK Ostrava
úpravnu vody v roce 2018 odkoupily od města, je dlouhodobě
mimo provoz a neslouží svému účelu. Po komplexní moderni-
zaci stavební části a výměně technologie pro úpravu surové
vody na vodu pitnou bude kapacita úpravny s ohledem na ka-
pacitu vrtu až osm litrů za sekundu. „Součástí rozsáhlé rekon-
strukce objektu úpravny je vybudování dvoupatrové nástavby
nad vrtem, kompletní sanace vnitřních povrchů a zateplení celé
budovy. Dále dojde k výměně technologie, rozvodů potrubí
a elektroinstalace. Celý systém bude začleněn do systému dál-
kového řízení s přenosem dat na centrální dispečink SmVaK
Ostrava,“ říká vedoucí investic Dalibor Jurčák. Rekonstruován
bude také vodovodní řad z úpravny vody až po oplocení areálu,
kdy výtlačný vodovodní řad s délkou téměř 120 metrů z tvárné
litiny povede zčásti v nové trase. Současně budou vyřešeny vo-
dovodní propoje na stávající rozvody v blízkosti úpravny vody.
„Surová voda z vrtu bude čerpadlem dopravena do suterénu
úpravny, následně bude potrubí směřovat do prvního patra,
kde bude napojeno do aerační věže. Po provzdušnění bude
voda odtékat gravitačně do sací jímky čerpadel, tlakových filtrů
a dále do spotřebiště. Výtlačné potrubí z každého z filtrů bude
vedeno k UV jednotce, za níž bude instalováno zařízení pro
 měření zákalu a odběr vzorků. Hygienické zabezpečení bude
následně probíhat chlornanem sodným,“ vysvětluje vedoucí
provozního oddělení Ostravského oblastního vodovodu Lenka
Kolářová. V suterénu armaturní komory bude vyměněno po-

trubí z vrtu, bude provedena kompletní vyměna technologie,
rozvody potrubí i elektroinstalace v objektu úpravny vody. 
Sanovány budou také poškozené železobetonové konstrukce
(podlahy a stěny). Obvodový plášť budovy bude zděný z kera -
mických bloků včetně zateplení, omítky budou vyztužené a si-
likonově probarvené. Strop nad aerací bude proveden
z předpjatých železo betonových panelů, zastřešení bude tvořit
plochá střecha s atikou. Vyměněny budou také klempířské
prvky, stejně jako bude nezbytné kompletně vyměnit okna,
dveře a vrata budovy. Ve strojovně budou vyměněny čerpací
technika a potrubní rozvody za nová zařízení.

• ČEVAK a. s.
Ke konci se blíží rozsáhlá obnova úpravny vody Hamr na Tře-
boňsku, kterou provozuje společnost ČEVAK a. s. Zařízení ve
vlastnictví Dobrovolného svazku obcí Vodovod Hamr, který je
investorem celé akce, má nové trubní rozvody upravené vody
a také rozvody v budově takzvaných čiřičů, kompletně nové
vápenné hospodářství, dávkovací čerpadla a automatický řídicí
systém. Opravy se dočkaly také obě akumulační nádrže. 
Protože po dobu prací nebylo možné zachovat úpravnu v pro-
vozu, bylo nutné zajistit dodávky pitné vody pro téměř dvě de-

sítky měst a obcí v regionu jiným způsobem. Dva měsíce tak
například obyvatelům Třeboně, Chlumu u Třeboně, Novosedel
nad Nežárkou nebo Majdaleny tekla místo té „hamerské“ voda
ze skupinového vodovodu Jindřichův Hradec-Hamr.
Úpravna vody Hamr vyrobí 750 000 kubíků pitné vody za rok.
„Jsme rádi, že se podařilo všechny práce dokončit včas a záro-
veň vše zajistit tak, aby se tak rozsáhlá akce nedotkla odběra-
telů,“ řekl ředitel Dobrovolného svazku obcí Vodovod Hamr
Josef Hlávka. Doplnil, že investiční akce stála bezmála 22 mi-
lionu korun. Práce na úpravně Hamr, které nevyžadovaly od-
stávku zařízení, byly zahájeny již v prosinci minulého roku.
Plná odstávka zařízení trvala od 1. 3. do 1. 5. 2022. 

• Vodovody a kanalizace Hradec Králové, a. s.
Na modernizované úpravně vody na Orlici v Hradci Králové
proběhly komplexní zkoušky před dokončením díla. „Cílem
modernizace úpravny je rozšíření její výrobní kapacity z pů-
vodních 150 na 250 litrů za sekundu. Toto opatření bylo ne-
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zbytné provést z důvodu zvýšení zabezpečenosti v dodávkách
pitné vody pro obyvatele a průmysl okresu Hradec Králové.
V posledních několika letech se výrazně projevuje sucho a mohlo
by tak docházet k omezení v čerpání vody na jiných zdrojích,“
upřesnil technicko-provozní náměstek Vodovody a kanalizace
Hradec Králové, a. s., Pavel Loskot.
Úpravna vody na Orlici je jedním ze zdrojů Vodárenské sou-
stavy východní Čechy (VSVČ), zásobující pitnou vodou okresy
Hradec Králové, Pardubice, Náchod a Chrudim s celkovým poč-
tem 500 000 obyvatel a průměrnou spotřebou 720 litrů za se-
kundu. Umístěna je v areálu společností Vodovody a kanalizace
Hradec Králové, a. s. a Královéhradecká provozní, a. s., na Slez-
ském Předměstí. V rámci rekonstrukce úpravny došlo k do-
plnění strojně technologického vybavení. Náklady na stavbu
činily téměř 47 milionů korun a byly ze 70 % pokryty dotací
poskytnutou Ministerstvem zemědělství ČR. S kolaudací se po-
čítá v průběhu května či června. 
Rozsáhlou rekonstrukcí tato úpravna prošla již v letech 2012
až 2014. Po padesáti letech provozu při ní byly modernizovány
budovy a technologie, výrobní kapacita byla 150 litrů za se-
kundu. Další investice v roce 2019 zvýšila kvalitu dodávané
pitné vody, byl rekonstruován stupeň filtrace přes granulované
aktivní uhlí, proběhla výměna vnitřní technologie filtrů a bylo
dodáno nové aktivní uhlí. Úpravna vody Orlice bývá obvykle
v provozu celkem 10 měsíců v roce s provozní přestávkou
v době letních prázdnin.

• Vodárny a kanalizace Karlovy Vary, a. s.
Úpravna vody Myslivny zajišťuje dodávku pitné vody pro část
severní horské oblasti (Jáchymov, Boží Dar, Mariánská, Nové
Město). Byla vybudovaná v 50. letech 20. století, od 60. let vy-
užívá jako zdroj nádrž Myslivny. Od roku 2020 prochází
úpravna rozsáhlou stavební rekonstrukcí. Byla zde postavena
nová střecha a opravena hala usazovacích nádrží. Rekonstrukcí
prošly i velín úpravny, šatny a sociální zázemí. Zvolena pro ni
byla nová fasáda z hliníkových kompozitních desek, která vý-
razně změnila vzhled celé budovy.
Úpravna leží v hornické krajině Abertamy–Boží Dar–Horní
Blatná, která je součástí památkově chráněného Hornického
regio nu Krušnohoří, zapsaného v Seznamu světového dědictví
UNESCO. Řešení nového obvodového pláště bylo proto na -
vrženo tak, aby se v maximální míře potlačil rozměr objektu
a vizuálně se začlenil do bezprostředního okolí. Základem kon-
cepce nového designu úpravny bylo rozdělení objektů na tři
samostatné části s rozdílnou barvou i vzhledem fasády, které
mají jako celek připomínat horskou zemědělskou usedlost. 
Nejdelší a největší objekt, kde se nachází hala usazovacích
 nádrží, má šedou barvu, díky níž budova splývá se střechou
i vodní hladinou nádrže Myslivny a v zimním období nenásilně
zapadá do zasněžené krajiny. Svým vzhledem by měl připodob-
ňovat hospodářskou budovu statku. Prostřední, nejvyšší objekt,
kde se nachází provoz filtrace, je dominantní částí úpravny. Pro
fasádu byla zvolena hnědá barva a na rozdíl od ostatních částí,
kde jsou desky ve vertikální poloze, jsou na tomto objektu
uspořádané horizontálně. Jeho vzhled připomíná stodolu. Po-
slední, třetí část, kde se nachází provozní prostory, má pískovou

barvu a měla by se podobat obytné budově statku (chalupě).
Modernizace úpravny Myslivny bude pokračovat i v dalších
 letech, kdy se zde plánuje zavedení technologie ultrafiltrace.
V současné době probíhá testování této technologie v místních
podmínkách s využitím mobilní kontejnerové ultrafiltrační jed-
notky (umístěné v popředí úpravny).

Akce
• Pražské vodovody a kanalizace, a. s.

Soužití města a vody bylo hlavním tématem květnového Dne
pro Trojskou kotlinu, na jehož organizaci se vedle několika
pražských městských částí podílely také Pražské vodovody
a kanalizace, a. s. (PVK) a Pražská vodohospodářská společ-
nost a. s. Část aktivit, které byly koncipovány jako program pro
celou rodinu, se uskutečnila v objektu Staré čistírny odpadních
vod, ale také na střeše Nové vodní linky, kde se návštěvníci
mohli na čtyřech panelech seznámit s unikátní technologií vy-
užívanou v objektu, k dispozici byla podle mluvčího PVK To-
máše Mrázka také virtuální prohlídka čistírny.
„Zpřístupněním střechy Nové vodní linky ÚČOV se naplnila
podmínka Prahy-Troje z roku 2009, aby stavba technické in-
frastruktury neblokovala další část ostrova, ale aby její střecha
byla využitelná i nadále jako park, sportoviště nebo třeba za-
hrádky, které tam byly do povodní v roce 2002,“ řekl k tomu
místostarosta Prahy-Troje Tomáš Drdácký.
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Genetické sekvenovanie odpadových vôd
za účelom zistenia šírenia sa mutácií 
ochorenia covid-19 v populácii
Michal Tamáš,  Tomáš Mackuľak

Genetické sekvenovanie si postupne nachádza miesto v monitoringu odpadových vôd. Dôvodom je potenciálny vý-
skyt nových typov vírusových ochorení a ich mutácií. Odpadové vody vykazujú zaujimavú možnosť, ako by bolo do
budúcna možné monitorovať prebieh epidémií.

Úvod
Svetová zdravotnícka organizácia, Agentúra Spojených štá-

tov amerických pre medzinárodný rozvoj či Nadácia Billa pou-
kazujú na potrebu zaviesť systémy predikcie a prevencie voči
zvyšujúcemu sa výskytu širokej škály nákazlivých chorôb. Oča-
káva sa, že rýchly nárast populácie, zmena podnebia, prírodné
katastrofy, migrácia obyvateľstva, globalizácia a s tým súvisiaca
hygiena a odpadové hospodárstvo prehĺbia tento závažný prob-
lém [1,2]. Väčšina chorôb sa spája s mikrobiálnymi pôvodcami,
ktorý nie vždy sú identifikovaní. Pôvodcami týchto chorôb mô-
žu byť aj rôzne vírusy, ktoré sú považované za potenciálne naj-
nebezpečnejšie patogény vyskytujúce sa celosvetovo v odpado-
vých vodách. Vírusy spôsobujú rôzne zdravotné problémy nie
len u detí či starších osôb [1–3]. Dnes už poznáme niekoľko tisíc
rôznych druhov vírusov (vyše 5 000) [4], pričom vyše 200 dru-
hov je schopných infikovať človeka. Toto číslo sa každoročne
zvyšuje. V súčasnosti je predpoklad, že bunky cicavcov môžu
hostiť tisíce rôznych vírusov.

Vírusy vzbudzujú často obavy kvôli nízkej infekčnej dávke,
schopnosti rýchlo mutovať a tiež odolnosti voči rôznym dezin-
fekčným postupom a nemožnosti využitia liečby antibiotikami.
Napríklad genetické mutácie chrípky boli zodpovedné za viace-
ré epidémie či pandémie, pri ktorých zomreli doteraz už milióny
ľudí. V menších rozmeroch môžeme podobný scenár pozorovať
aj u koronavírusov označených ako MERS-CoV a SARS-CoV. Ko-
ronavírus SARS-CoV-2 spôsobujúci ochorenie covid-19 začiat-
kom roku 2020 vyvolal celosvetovú pandémiu [22]. 

Vírusová častica popisovaná ako virión sa skladá z nukleo -
vej kyseliny (DNA alebo RNA) uloženej vo vnútri bielkovinovej
schránky. Vírusy sú zaradené medzi nebunkové, respektíve sub-
celulárne organizmy (Subcelullata). Vírusy sú vnútrobunkové
parazity a bez živých buniek sa nevedia reprodukovať. Taktiež
je pre vírusy napríklad charakteristické, že nerastú a nevedia
bez živých buniek produkovať energiu či vytvárať bielkoviny
[5]. Niektoré vírusy sú tiež schopné dlhodobejšie byť infekčné
v rôznych typoch vôd, sú schopné sa udržať na rôznych povr-
choch a ich malé rozmery (zväčša v desiatkach a stovkách nm)
umožňujú ich transport životným, najmä vodným, prostredím
[6–9]. 

Výskyt lokálnych ohnísk spôsobených vírusmi môžu spô -
sobiť nekontrolovateľné problémy najmä v husto osídlených
mestských oblastiach. Značnou nevýhodou je hlavne časovo ne-
dostatočná detekcia hrozby a nemožnosť predpovedať výskyt
budúcich ohnísk nákazy. Klasická epidemiológia zaznamenáva
prepuknutie ochorení až na základe klinických symptómov infi-
kovaných jedincov. Nedokáže teda včas rozpoznať kritický časo-
vý úsek začiatku ochorenia. Výskum v tejto oblasti je zameraný
najmä na vývoj optimalizovaných detekčných systémov zame -
riavajúcich sa na rýchlu analýzu vzoriek krvi. Opäť je však pred-
poklad, že pacienti podstúpia vyšetrenie až po prepuknutí symp-
tómov.

Zaujímavé riešenie nám poskytuje špecifický monitoring od-
padových vôd. V súčasnosti sa využíva napr. pri meraní spotre-
by vybraných drog, či výskyte nových typov psychoaktívnych
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látok (NPS) v populácii na regionálnej, národnej, ale aj medziná-
rodnej úrovni [10]. Po 15 rokoch výskumu v tejto oblasti je
možné skonštatovať, že sa neustále vyvíja a napreduje. Svedčia
o tom rôzne štúdie z rokov 2019–2021, ktoré popisujú možnos-
ti monitorovania aj rôznych skupín biomarkerov ľudského meta-
bolizmu, problematiku kontaminácie potravín a pitných vôd
pesticídmi a mykotoxínmi či možnosti identifikácie génov rezis-
tencie na vybrané antibiotikum v sledovanej populácii [10–14].
Napríklad na základe kvantitatívneho meranie špecifických bio-
markerov, drog a ich metabolitov v odpadových vodách z rôz-
nych regiónov a miest môžeme následne hodnotiť životný štýl
určitej populácie, výskyt niektorých typov chorôb a tiež aj ne-
gatívny či pozitívny vplyv životného prostredia na ich zdravie
[10,11,15,16].

V dnešnej dobe už vo viacerých krajinách EÚ prebieha kaž-
doročne monitoring ilegálnych drog (napr. Taliansko, Švajčiar-
sko, Anglicko, Belgicko, Fínsko, Švédsko, Česká republika, Slo-
vensko). Dá sa povedať, že rozvoj monitoringu odpadových vôd
je spôsobený najmä vďaka výskumným aktivitám prebiehajú -
cim v Európe. V roku 2013 vznikol pod záštitou EU Rámcového
programu Horizon 2020 projekt COST ES1307, združujúci via -
cerých odborníkov z oblasti epidemiológie a analýzy drog a lie -
čiv v odpadových vodách. Asociácia COST združuje v súčasnosti
36 členských krajín a jeho úlohou je koordinovať výskum v Eu-
rópe a napomáhať napríklad Európskemu monitorovaciemu cen-
tru pre drogy a drogovú závislosť (EMCDDA) s monitorovaním
nezákonného narábania s omamnými látkami [17].

Začiatkom roku 2020 sa postupne začali objavovať prvé štú -
die, ktoré naznačovali, že vírusové častice SARS-CoV-2 prechád-
zajú až do exkrementov infikovaných jedincov a teda sa dostávajú
až do kanalizačného systému [18–20]. Následne bolo opubliko-
vaných viacero prác, ktoré identifikovali RNA vírusu v odpado-
vých vodách viacerých krajín sveta a naznačili, že je možné na
základe monitoringu odpadových vôd predpovedať možné šíre-
nie sa ochorenia covid-19 v populácii daného regiónu [21–23].

Pri monitoringu napr. RNA SARS-CoV-2 z odpadových vôd
podobne ako pri sledovaní spotreby ilegálnych drog narážame
na niektoré prekážky a nedostatky danej metódy [23]. Ide o ana-
lytickú náročnosť samotného stanovenia vírusovej RNA, možnú
nejednotnosť prebiehajúcich vzorkovaní a následných analýz
a vyhodnotenia výsledkov, ktorá si vyžaduje určité investičné
a prevádzkové náklady. Samotný monitoring RNA SARS-CoV-2
z odpadových vôd môže komplikovať aj vysoký podiel balast -
ných a dažďových vôd. Je potrebné zistiť, či daný monitoring ví-
rusov do určitej miery môžu ovplyvňovať napríklad faktory ako
zloženie mikrobiálneho spoločenstva v monitorovanej kanalizá-
cii, chemické znečistenie, nerozpustné látky, typ kanalizácie, do-
ba zdržania vody v stokovej sieti, teplota či hodnota pH [4]. 

Aby bol spôsob monitoringu šírenia sa ochorenia covid-19
založený na analýze odpadových vôd úspešný vo väčšom geo-
grafickom meradle ako len na národnej úrovni, je potrebné aby
si najmä štátne inštitúcie jednotlivých krajín uvedomili možný
prínos tejto monitorovacej metódy v súvislosti s popisom šíre-
nia ochorenia covid-19 a jeho možných mutácií [23]. Národné
agen túry by mali poskytovať zvýšenú podporu a rozvoj rôznych
 kapacít najmä formou grantov spojených s monitorovaním od-
padových vôd na čistiarňach a taktiež podporiť aj samotné vodo-
hospodárske spoločnosti. Je potrebné si uvedomiť, že monitoro-
vanie trendov šíriaceho sa ochorenia covid-19 a jeho možných
mutácií si bude vyžadovať oproti existujúcim a zabehnutým po-
stupom a metódam aplikovaných pri monitorovaní napr. ile -
gálnych drog určité modifikácie metódy [23]. Prínosom, najmä
v Európe, je skutočnosť, že je už vybudovaná sieť vedeckých in-
štitúcii a pracovísk vo viacerých mestách v rámci monitoringu
ilegálnych drog [15,16], ktoré by bolo možné využiť aj za úče-
lom vytvorenia systému včasného varovania pred nastupujúcou
pandémiou či výskytom nebezpečných mutácií.

Monitorovanie odpadových vôd na prítomnosť vírusov je
možné pomocou viacerých molekulárno genetických metód.
V súčasnosti prevažujú dve hlavné a tými sú polymerázová re-
ťazová reakcia v reálnom čase (RT-qPCR) a genetické sekveno-
vanie, ktoré našli využitie aj pri zvládaní dnešnej pandémie
[24,25]. RT-qPCR je metóda založená na amplifikácii časti nu-
kleovej kyseliny nami predpokladaného cieľa, kedy pri každom
cykle amplifikácie pri prítomnosti daného cieľa zachytávame
vysielaný fluorescenčný signál. Jej výhodou oproti sekvenova-
niu je menšia časová, praktická aj finančná náročnosť, no týmto
spôsobom musíme predpovedať prítomnosť hľadanej nukleovej
kyseliny a metóda je obmedzená len na pár cieľov [26]. Naproti
tomu sekvenovanie aj keď technicky náročnejšie nám ponúka
pohľad na celkové zloženie genetického materiálu tkz. metage-
nómu, a tým pádom určenie veľkého množstva organizmov vrá-
tane vírusov. Sekvenovanie predstavuje čítanie jednotlivých báz
všetkých molekúl nukleových kyselín vo vzorke tkz. sekvencií,
ktoré sú unikátne pre každý organizmus alebo skupinu fyloge-
neticky príbuzných organizmov [27]. Vďaka daným metódam
bolo v odpadových vodách identifikované veľké množstvo víru-
sov ako vírus hepatitídy A a E, rotavírusy, západonílsky vírus,
norovírusy, echovírus a iné [28–32]. Množstvo z týchto vírusov
sú zdrojom lokálnych epidémii napr. v Ázii, Indii a Afrike najčas-
tejšie spôsobujúce gastrointestinálne ochorenia. V prípade pandé-
mie SARS-CoV-2 genetické sekvenovanie odpadových vôd slúži
ako prídavný nástroj pre zvládanie epidemickej situácie v danej
lokalite [29]. Vďaka tomu, že infekčný jedinec, ktorý je v inku-
bačnej dobe alebo je asymptomatický, vylučuje stolicu s vírusom
takmer okamžite, vieme zistiť stav epidémie s určitým časovým
predstihom. Takisto získavame informácie od veľkého množstva
ľudí a pri správne odobranej a spracovanej vzorke dokážeme
analyzovať vzniknuté mutácie a ich dopad na zmenu správania
sa vírusu [25]. Podobný výskum bol urobený viacerými vedec-
kými skupinami po celom svete, ktoré odhalili cirkulujúce zná-
me aj neznáme mutácie vírusu SARS-CoV-2 [24,33–36]. Pomo-
cou matematických modelov a umelej inteligencie by sa týmto
spôsobom dali predpovedať nasledujúce lokálne ohniská alebo
mutácie, čo môže slúžiť verejným zdravotným organizáciám na
včasnú intervenciu [25]. Dôležitým krokom je vytvorenie jed-
notného metodického prístupu od odoberania vzorky, predúpra-
vy, extrakcie nukleových kyselín až po samotné sekvenovanie
a následnú bioinformatickú analýzu. 

Popri týchto zaužívaných metódach stále narastá dopyt po
jednoduchších a rýchlejších postupoch. V poslednej dobe sa ex-
perimentuje s obmenou metódy PCR, ktorá sa nazýva LAMP-
qPCR (loop-mediated isothermal amplification), kedy enzýmy
použité na amplifikáciu sú navrhnuté tak, aby nebola potreba
náročného prístrojového vybavenia, a tým pádom by sa dala de-
tekcia uskutočňovať na mieste odberu [37]. Druhou perspektív-
nou metódou je kvapalinová chromatografia s hmotnostnou
spektrofotometriou (LC-MS/MS), kedy by sa na detekciu vírusov
používali unikátne polypeptidy extrahované podobne ako nu-
kleové kyseliny. Výhoda metódy LC-MS/MS je jej vysoká senzi-
tivita a selektivita bez potreby amplifikačného kroku [38].

Európska komisia taktiež začiatkom roku 2021 vytvorila
HERA inkubátor, ktorý má jeden z cieľov systematicky monito-
rovať odpadové vody (aj genetickým sekvenovaním) na čistiar-
ňach s počtom napojenej populácie nad 150 000 [39]. Sekve -
novanie odpadových vôd sa už realizuje napr. vo Švajčiarsku,
Holandsku či na Slovensku (OEI FCHPT STU) [24,34].

Záver
Počas momentálnej pandémie ochorenia covid-19 spôsobe-

ným vírusom SARS-CoV-2 si mnohé krajiny uvedomili význam
monitorovania odpadových vôd aj za týmto účelom. Vďaka to-
mu, že vírus sa vylučuje do stolice infikovaného jedinca a ná-
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sledne prechádza do systému odpadových vôd, kde je možná je-
ho detekcia, bolo dokázane, že výsledky takéhoto monitorovania
môžu prispieť ku kontrolovaniu zdravotnej situácie v danej loka-
lite. Keďže vírus prechádza do stolice okamžite po infekcii a pred-
tým, ako sa u jedinca vyvinú symptómy, môže monitorovanie
odpadových vôd upozorniť na šírenie vírusu v populácii. Ná-
sledne genetickým sekvenovaním vieme odhaliť aj dynamiku ší-
renia podľa výskytu mutácií, ktoré zvyšujú alebo znižujú infekč-
nosť vírusu. Preto je potrebné vytvoriť jednotný metodický
postup od odobratia vzorky až po jej analýzu. Toto by malo byť
v záujme národných a nadnárodných inštitúcii, pretože to môže
prispieť k zvládaniu celkovej epidemickej situácie aj do budúcna.
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